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Pròleg

Benvolguts/udes,

El passat 14 de maig, es va celebrar la setena jornada del projecte 
osona debats que impulsem des de la fundació antiga caixa 
manlleu juntament amb l’Ateneu de Vic i amb la col·laboració del 
Consell Comarcal d’Osona. En aquesta edició també amb El 9 Nou.

Va ser una jornada molt especial. Fins i tot emotiva. Hem de tenir 
en compte que «Osona Debats: l’impacte de la Covid-19» es referia 
a una qüestió que ens ha colpejat molt de prop. Ho hem viscut amb 
molta intensitat. Massa. Hem conegut persones que les ha afectat 
profundament o potser nosaltres mateixos ho hem patit en pròpia 
pell. La Covid no ha deixat ningú indiferent.

Si cadascú de nosaltres fa una reflexió sobre l’impacte que ha tingut 
en les nostres persones i famílies, crec que també és molt adient fer 
una reflexió sobre l’impacte que el virus ha tingut a la nostra comarca. 
Com ha reaccionat i afrontat la comarca d’Osona la pandèmia? Què 
s’ha fet? Vista l’experiència, què calia fer? I, també, què hem après?

I tot això, vist des de diferents vessants. Evidentment des del punt 
de vista sanitari, però també des del social, l’econòmic, el cultural, la 
sostenibilitat, l’educació i la informació i comunicació. Ho hem fet bé 
a Osona? Els ponents han fet un molt bon treball i ens donen dades 
per tal que aquesta pregunta la puguem respondre nosaltres mateixos. 
Tenim a les mans un llibre important i únic que recull l’experiència de 
la Covid-19 a Osona.

És d’agrair la coordinació d’Agustí Danés, que ha estat encertadíssima, 
rodejant-se d’excel·lents ponents, a qui també agraïm la seva dedicació 
i vàlua. També agrair la tasca realitzada per Ton Granero i Cristina 
Vilaró, que han fet possible aquesta setena jornada d’osona debats.

Esperem sortir d’aquesta pandèmia com a millors osonencs.

Miquel Torrents
President Fundació Antiga Caixa Manlleu
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Presentació

L’actualitat accelera. I ho fa contínuament. Els fets se succeeixen a 
una velocitat que gairebé provoca vertigen. Una notícia aquí en tapa 
immediatament una d’anterior allà en una cursa que sembla no tenir 
aturador. Això fa que tinguem la sensació de viure immersos en una 
mena de voràgine informativa semblant a qui circula amb gas a fons 
per una autopista de quatre carrils. Però a vegades és convenient des-
afiar aquesta lògica, fer una pausa, asseure’s, parlar i escoltar. Deixar 
que els fets se sedimentin. Pair-los, en definitiva. Aquest, precisament, 
era l’objectiu d’«Osona Debats: l’impacte de la Covid-19», una jornada 
organitzada per la Fundació Antiga Caixa Manlleu que es va fer el 14 
de maig al Casino de Vic per avaluar, d’una banda, què havia passat a 
la comarca durant un any llarg de pandèmia i, de l’altra, escrutar què 
ens pot deparar el futur. És evident que una crisi com la que ens ha 
tocat viure provoca moltes esquerdes al mur de les nostres vides, però 
també hi obre algunes escletxes. Vam voler-ho explorar tot: esquerdes 
i escletxes.

Amb aquest plantejament, de tenir un ull mirant al passat però l’al-
tre divisant el futur, es va concebre la jornada, prevista inicialment 
per la tardor de l’any 2020. Aleshores, la situació sanitària no va fer 
possible dur-la a terme. Es va posposar per a l’hivern, però tampoc es 
va poder realitzar. A la tercera va anar la vençuda i, finalment, a la pri-
mavera d’aquest any sí que es va poder fer de forma presencial. El que 
d’entrada podria semblar un inconvenient, haver-ne hagut d’ajornar 
dues vegades la celebració, en realitat va acabar essent un avantatge. 
El pas del temps sempre ajuda a allunyar-se dels fets i, per tant, tenir 
millor perspectiva per avaluar-los amb rigor. 

Concentrades en una tarda, a Osona Debats s’hi van presentar set 
ponències, amb el consegüent col·loqui entre els assistents després de 
cadascuna d’elles, per abordar l’impacte de la pandèmia des d’òptiques 
diferents: la sanitària, l’econòmica, la cultural, l’ambiental, la social, 
l’educativa i la informativa. I, com que en un món global tot està lligat, 
es va procurar que totes tinguessin un ancoratge local, perquè aspectes 
que semblen llunyans acaben tenint incidència tant en el nostre dia a 
dia com a la nostra comarca. Vam mirar-nos la Covid-19 des d’Osona.
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Ara, totes les ponències es recullen en el llibre que tenen a les 
mans, editat per testimoniar la jornada, però també per disposar de la 
radiografia d’un moment determinat. Encara que no ens ho sembli, el 
passat canvia en la mesura que els esdeveniments del present ens fan 
modificar la mirada. Per tant, quan en un futur s’analitzin els efectes 
de la pandèmia a Osona i s’avaluï en quines condicions se n’ha sor-
tit, serà important disposar d’un document que descrigui un moment, 
l’actual, amb aportacions vàries sobre aspectes diversos. Aquesta tam-
bé és la funció del llibre que tenen a les mans.

La seva edició arriba en un context en què el ràpid avenç de la va-
cunació augura una millora immediata de la situació sanitària, però 
en què malauradament hi continua havent contagis. El virus no ha 
desaparegut i, quan hi ha rebrots, com és el cas del moment en què 
s’escriu aquesta presentació, fa la sensació que, com si visquéssim en 
un balancí, uns dies avancem però d’altres retrocedim. Les restricci-
ons avui es relaxen, però demà s’endureixen. És en aquest marc, ple 
d’incerteses, en què les aportacions de les ponències d’Osona Debats 
permeten creuar punts de vista, posar llum a la foscor, plantejar mol-
tes preguntes i donar algunes respostes per acabar convenint, si s’ha-
gués de resumir tota la jornada en un titular, que segurament hi haurà 
verbs, com cooperar, col·laborar o compartir, que cada vegada haurem 
d’aprendre a conjugar més. Aquest va ser un comú denominador de 
totes les ponències. Perquè sumar, multiplica. 

Agustí Danés
Director editorial d’El 9 Nou
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El repte de situar-se per davant del virus 

Rosa M. Morral Parente
Directora assistencial del Consorci Hospitalari de Vic (chv)

L’arribada del sars-cov-2 (Covid-19) en forma de pandèmia mundial 
el març del 2020 ha suposat un gran repte per a tota la humanitat. En 
el nostre país també, i no només un repte sanitari, sinó també econò-
mic i social.

En l’àmbit sanitari, que és el que jo us puc explicar amb més detall, 
en el nostre entorn i, en concret, a la comarca d’Osona i a l’organitza-
ció a la qual pertanyo, el chv, ens ha suposat un repte d’unes dimensi-
ons mai viscudes, ni tan sols sospitades anteriorment.

Ens situem a inicis de març del 2020 amb l’esclat de la primera 
onada. Tot i tenir algun input de la Xina, que val a dir que vèiem molt 
llunyà, fins que l’epidèmia no va arribar a Europa no vam ser consci-
ents del que teníem ja a sobre; ens faltaven mans i material (equips de 
protecció individual, respiradors, infraestructures com llits hospita-
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laris, etc.), la majoria dels equipaments es fabricaven a la Xina, que en 
aquell moment ja havia aturat les fàbriques i tancat fronteres. Tam-
poc teníem coneixement del comportament del virus, ni tan sols del 
seu abast. Era un virus descobert recentment, sense cap tractament 
específic, sense estudis que demostressin eficàcia de cap medicació. 
Es vivia un desconcert a escala global, però sobretot jo remarcaria la 
por. La por en tots els àmbits: entre la ciutadania i entre els mateixos 
professionals de la salut davant d’un fet desconegut i, sobretot, per 
la sensació de no tenir eines per poder combatre’l. Un dels primers 
aprenentatges que ens va quedar clar és que havíem menystingut, des 
dels països occidentals, l’amenaça que representava aquell virus, pel 
fet que el seu inici va ser en un país tan llunyà i desconegut com la 
Xina. «Això, aquí, no ens passaria» és el que la majoria de nosaltres 
pensàvem o volíem creure, però no va ser així.

Aquesta por, en aquell moment, també va ser en cert punt positi-
va. M’explico: va ajudar que el confinament de la població general fos 
realment estricte; aquest va ser un fet cabdal per aconseguir frenar 
l’onada tan important que estàvem patint.

Sobretot m’agradaria posar en relleu que tots junts, sistema sanita-
ri, administracions, societat civil, teixit empresarial i social, lluitéssim 
per un objectiu comú i que gràcies al treball en equip i en xarxa vam 
tirar endavant i vam ser capaços de transformar un pavelló d’esports 
en un hospital de campanya, amb unes instal·lacions més que decents, 



13

en tan sols cinc dies, que van suposar un «pulmó» per a l’hospital, que 
en aquell moment havia quedat totalment desbordat pels malalts de 
Covid ingressats. Cal recordar que durant la darrera setmana de març 
i la primera d’abril hi havia més de trenta ingressos diaris per Covid, 
fins a assolir un pic màxim de quaranta-set ingressos en un dia. Com 
podeu imaginar, amb aquest nombre tan important d’ingressos i amb 
les estades perllongades d’aquests pacients, que necessitaven suport 
d’oxigenoteràpia durant dies, la capacitat total de l’hospital va quedar 
sobrepassada en poc temps. Van ser dies d’una activitat frenètica i a 
hores d’ara encara tenim la sensació d’haver viscut en una nebulosa.

Va arribar l’estiu i la situació va canviar radicalment. Vam fer una 
desescalada i ens van donar oxigen, a tota la ciutadania i també al sis-
tema sanitari. Durant unes setmanes vam pensar-nos, com a societat, 
que això s’havia acabat; però des de Salut érem molt conscients que es 
tractava d’una marató, això no era una cursa de 100 metres, el virus, 
amb l’arribada de la tardor, tornaria i així va ser.

El nostre gran repte després de la primera onada era poder atendre 
els pacients de Covid de la segona onada intentant mantenir al màxim 
l’activitat no-Covid, que, recordem, durant la primera onada va que-
dar pràcticament aturada.

En aquell moment ja disposàvem sense problemes d’epis (equips 
de protecció individual), de respiradors, dels famosos Optiflows 
(cànula d’alt flux nasal), que ens van permetre endarrerir intubacions 
o evitar-les en molts casos, i de tots els materials necessaris; però el 
més imprescindible de tot, no ho podíem fabricar: els professionals 
suficients per poder compaginar tota l’activitat Covid i no-Covid. No 
havíem parat de fer contractacions, però, tot i així, a escala de país, 
no hi havia (ni hi ha) més professionals disponibles. Ens vam avançar 
fent formació dels professionals per abordar als pacients amb Covid; 
així i tot, cal tenir en compte que una infermera especialista en crítics 
pot tardar dos anys a fer un mestratge i un metge cinc anys intensius a 
especialitzar-se via mir. 

Havíem recuperat una planta tota reformada, la 3-1, que, ja en pre-
visió, la vam equipar com a àrea de semicrítics i crítics respiratoris; 
això ens va facilitar poder disposar de vint-i-cinc llits més.

Aquesta segona onada ens va suposar un gran repte, sobretot pel 
gran nombre de pacients crítics i la manca de professionals qualificats 
suficients per portar-los i, especialment, per poder seguir-ho compa-
ginant amb la resta d’activitat.
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A partir del setembre es va iniciar un pla de recuperació de l’acti-
vitat que durant la primera onada s’havia hagut de suspendre. Malau-
radament, amb l’arribada de la segona onada a l’octubre, el vam haver 
d’aturar per poder dedicar tots els esforços, un altre cop, a la Covid. 
Tot i així, en aquell moment vam poder seguir mantenint amb molt 
esforç una part de l’activitat quirúrgica en marxa, sobretot la més greu 
i urgent.

A finals de novembre, disminueixen els pacients crítics de Covid i 
podem tornar a recuperar el pla quirúrgic i de proves complementàri-
es que havíem aturat a l’octubre. Amb tot, per poder atendre el nom-
bre de crítics i poder realitzar aquelles intervencions que requerien 
llit d’uci, ens avancem i obrim la reanimació 24 h per tal de donar 
suport en aquest sentit.

S’inicien sessions quirúrgiques extres, cada tarda, caps de setmana i 
festius, i aconseguim realitzar més de mil intervencions. Tot això grà-
cies, novament, a l’esforç dels professionals, i quan dic professionals, 
vull dir tots: compres, recursos humans, programacions, neteja, man-
teniment, auxiliars, infermeres, metges de totes les especialitats, etc. 

L’aparició de la Covid ha fet que el procés quirúrgic i d’ingrés sigui 
molt més feixuc. Com bé sabeu, sempre hi ha d’haver una pcr i tots els 
protocols de neteja, mesures de seguretat, circuits, etc. s’han tornat 
molt més complexos.
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Arriba Nadal i la gran discussió de «salvem el Nadal», i, amb ell, 
una nova onada. Tot i que val a dir que al nostre centre, des del mes 
de novembre, no havíem baixat el nombre de pacients ingressats de 
quaranta a cinquanta, amb aquestes xifres de punt de partida, ja us 
podeu imaginar el que va suposar un increment de pacients amb Co-
vid un altre cop. I s’hi van afegir tots els pacients no-Covid, que habi-
tualment, en aquestes dates, es descompensen, com les insuficiències 
cardíaques, pacients respiratoris, etc. De nou intentem avançar-nos i 
per poder atendre totes les necessitats readaptem la planificació qui-
rúrgica i programem la cirurgia sense ingrés per la manca de llits que 
tenim.

Però no tot són males notícies, ja que amb l’arribada del 2021 s’obre 
una finestra de llum, arriben les esperades vacunes. El dia 8 de gener 
iniciem la vacunació contra la Covid-19 als professionals del chv. Us 
haig de dir que els dies de les vacunacions l’ambient que es respirava 
era el de les grans ocasions, tothom somreia, ningú estava neguitós pel 
fet d’haver de fer cua, tothom tenia ganes de vacunar-se. Va ser una 
injecció d’energia per afrontar aquesta tercera onada. Començava el 
principi de la fi d’aquest mal son.

Des d’aleshores fins avui (maig del 2021), i sobretot en les darreres 
setmanes, el nombre de pacients amb Covid ha anat disminuint. Tot 
i tenir un repunt per Pasqua, ara ja estem molt millor. Els indicadors 
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epidemiològics també han anat millorant, la vacunació a la població 
s’està duent a terme gràcies a l’enorme treball de tots els professio-
nals, en especial els d’atenció primària.

Durant tot aquest procés hem tingut, i encara tenim, el repte 
d’afrontar i acompanyar els professionals sanitaris en l’àmbit de la 
seva salut mental. Mai s’havia viscut una epidèmia amb aquests pre-
cedents i no estàvem entrenats per viure aquestes situacions. L’excés 
de feina, la mortalitat i la morbiditat d’aquest virus, la solitud que ha 
originat, sobretot en els pacients que no han pogut estar acompanyats 
en moltes ocasions, la gestió de la incertesa, de la pròpia por i de la 
por aliena, han sigut factors que han fet que els professionals se sentin 
cansats emocionalment i que hi hagi risc de patir estrès posttraumà-
tic. Per aquest motiu, ja des de la primera onada, juntament amb el 
servei de salut mental del chv, s’han organitzat consultes de psiquia-
tria i psicologia de suport, grups de debrífing (teràpia grupal per com-
partir experiències viscudes) i seguiment de determinats col·lectius 
amb més risc de patir estrès posttraumàtic (unitats de crítics, etc.).

L’escenari que se’ns obre ara mateix és el d’acabar la vacunació 
massiva per obtenir la immunitat de grup poblacional, poder conviu-
re amb aquest virus d’una forma més controlada i previsible, com fem, 
per exemple, cada any amb el de la grip. Poder seguir donant suport a 
tots els pacients amb altres patologies que no són Covid i que, com a 
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efectes col·laterals de la pandèmia, s’han pogut quedar endarrerides. 
I, sobretot, poder encarar el futur amb optimisme, amb esperança, 
amb molta prudència i amb molts projectes assistencials que ja estem 
duent a terme per millorar la salut de les persones de la comarca. 

Com a reflexió final, m’agradaria expressar la meva gratitud a tot 
el teixit social i empresarial, organitzacions, administracions, ajunta-
ments, Consell Comarcal, etc. de la comarca d’Osona. M’agradaria fer 
una menció especial a totes i tots els i les professionals que treballen 
a la nostra organització i al sistema sanitari, perquè la suma de les 
tasques que cadascun d’ells ha realitzat ha tingut una transcendència 
cabdal, perquè sense la seva col·laboració i el treball en xarxa entre 
sistema sanitari, institucions, empreses i societat no ens n’haguéssim 
sortit i, sobretot, posar en relleu que quan els humans som capaços 
de treballar per un objectiu compartit, deixant de banda els interes-
sos particulars i prioritzant els interessos col·lectius, tenim una força 
imparable, fins i tot per lluitar contra un virus com el de la Covid-19.
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L’impacte sobre l’economia: les singularitats 
d’Osona

Núria Macià
Directora executiva de Creacció

Sandra Álamo
Tècnica de l’Observatori Socioeconòmic d’Osona

1. Minut 0: la Covid-19
Quan el març del 2020 va esclatar la pandèmia per la Covid-19, la situ-
ació socioeconòmica de la comarca d’Osona no apuntava un escenari 
gaire favorable. Uns anys enrere, la crisi financera del 2008 havia pro-
vocat un empitjorament del mercat de treball, amb una destrucció im-
portant de teixit empresarial, i un augment considerable del nombre 
de persones a l’atur. L’any 2013, els indicadors econòmics havien tocat 
fons i s’iniciava un període de creixement, impulsat per una indústria 
agroalimentària en expansió que generava ocupació, això sí, de baixa 
qualificació i amb una contractació majoritàriament temporal. Aquest 
període de creixement es va allargar fins l’any 2017, i va arribar a po-
sicionar Osona com la comarca catalana amb més creixement del pib. 
Va ser a partir d’aquell moment que l’economia de la comarca comen-
ça a alentir el ritme, i l’any 2019, pocs mesos abans de l’estat d’alarma, 
ens situem ja en una fase de desacceleració.

El 5è. Informe de competitivitat de la comarca d’Osona publicat a 
finals del 2019, només un trimestre abans de l’inici de la pandèmia, 
relatava el context socioeconòmic comarcal, el que hem anomenat 
minut 0 de la Covid-19, en què un creixement econòmic empresarial 
que havia impulsat la sortida de la crisi iniciada l’any 2008 no havia 
tingut una correlació en la renda de les famílies. Aquell context, com 
dèiem, no gaire favorable, el podríem resumir en les següents carac-
terístiques:

• Osona és un territori dual. Una comarca on conviuen realitats di-
ferents que no es poden explicar a partir d’una mitjana aritmèti-
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ca. Ruralitat i indústria dibuixen un paisatge resultat d’aquestes 
activitats econòmiques. Una cinquantena de municipis formen 
la comarca, però la distribució de la població és molt desigual; 
quasi la meitat d’aquests tenen menys de 1.000 habitants. Tant 
és així que, a Osona, al 50 % del territori hi viu només el 5 % de 
la població.

• La població i l’activitat econòmica es concentren seguint l’eix de 
la C-17. Tres municipis en aquest eix central (Vic, Manlleu i To-
relló) aglutinen el 50 % dels habitants de la comarca i, afegint-hi 
Gurb, localitzen el 60 % dels llocs de treball d’Osona.

• El sector agroalimentari és el sector d’especialització més im-
portant de la comarca. El 51 % de la facturació comarcal prové 
de la cadena agroalimentària, també un terç dels llocs de treball. 
El creixement d’aquest sector durant els últims anys s’ha produït 
principalment per les exportacions al mercat asiàtic, creant una 
dependència que el fa vulnerable.

• La cadena agroalimentària, a banda de ser un sector que ha con-
tribuït positivament al creixement econòmic dels darrers anys, 
té un impacte ecològic negatiu, conseqüència de les dejeccions 
ramaderes. Osona ha estat la comarca catalana amb més conta-
minació per nitrats els darrers anys.

• Osona ha basat el seu creixement econòmic en un model pro-
ductiu intensiu en treball i no en coneixement. Predominen els 
llocs de treball de baixa qualificació formativa, alta temporalitat, 
salaris baixos, amb tasques repetitives i mecàniques amb un risc 
elevat d’automatització. Un mercat de treball amb poca innova-
ció i dificultats per atraure i retenir talent.

• El nivell formatiu de gran part de la població és baix i hi ha un 
elevat abandonament prematur dels estudis. És a dir, molts joves 
no continuen la seva formació després de l’etapa educativa obli-
gatòria (eso). L’abandonament augmenta en els cicles formatius 
de grau mitjà (cfgm), en els quals menys de la meitat dels alum-
nes acaben graduant-se.

• El creixement demogràfic es manté per la immigració. L’any 
2017, el creixement natural ja va ser negatiu, va haver-hi més 
defuncions que naixements. Així i tot, les projeccions demogrà-
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fiques preveuen que Osona serà una de les comarques catalanes 
que seguirà creixent fins l’any 2038 arribant als 179.773 habitants, 
però aquest creixement serà per la immigració.

• Hi ha una concentració de pobresa en uns barris concrets de Vic 
i Manlleu. Existeix una relació molt alta entre risc de pobresa, 
immigració i atur. 

• A les zones rurals hi ha més dificultat d’accés als serveis. La mo-
bilitat, principalment en aquest territori més allunyat de l’eix de 
la C-17, condiciona els itineraris formatius dels joves i les opor-
tunitats laborals.

• L’envelliment té més impacte en les zones més despoblades. Els 
municipis de menys de 1.000 habitants tenen un índex d’envelli-
ment 1,5 vegades més alt. Aquests municipis perden població des 
del 2009.

És en aquest context no massa favorable que es trobava Osona durant 
l’hivern del 2020.

2. Impacte econòmic de la Covid-19 
En el context català, la pandèmia de la Covid-19 ha tingut més im-
pacte en la salut que en l’economia de la comarca. Osona ha estat la 
6a. comarca de Catalunya amb la taxa de defuncions/10.000 habitants 
més elevada (40,74), darrere del Pallars Jussà, l’Anoia, el Berguedà, 
el Bages i el Priorat (Figura 1), mentre que va ser la 23a. comarca en 
percentatge de treballadors afectats per un erto (36,4 %) durant l’any 
2020 (Figura 2).

Tot i això, la crisi per la Covid-19 ha impactat negativament en to-
tes les economies i, a diferència de la crisi econòmica anterior, la de 
l’any 2008, aquesta vegada ho ha fet intensament, en un període molt 
curt de temps. A Osona, l’impacte de la pandèmia ha destruït teixit 
empresarial, fins al punt de registrar el mínim històric d’empreses 
dels darrers quinze anys. Mentre que la crisi financera de l’any 2008 
va reduir en cinc anys el nombre dels comptes de cotització de 6.523 
(març del 2008) fins a 5.371 (setembre del 2013), la crisi de la Covid-19 
els va fer caure, en només uns mesos, de 5.753 (desembre del 2019) fins 
a 5.289 (setembre del 2020) (Figura 3).
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Figura 2. Percentatge d’assalariats afectats per erto

Figura 1. Defuncions per cada 10.000 habitants

font. Observatori Socioeconòmic d’Osona.

font. Observatori Socioeconòmic d’Osona.
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A banda d’una elevada mortalitat empresarial, moltes de les em-
preses que van continuar van veure molt afectada la seva facturació, 
a conseqüència de l’aturada al principi, durant el confinament, i la re-
ducció de l’activitat després. Segons l’estudi Impacte de la Covid-19 en 
el teixit empresarial de la demarcació de Barcelona (Canals, Culleré, 
2020), la facturació empresarial va caure durant el 2020 a totes les 
comarques (-10,1 % de mitjana), però Osona va experimentar menys 
decreixement (-7,8 %) que la resta, convertint-se en la comarca de la 
demarcació de Barcelona menys afectada.

En general, les comarques amb un predomini de sectors produc-
tius més afectats per les restriccions que va provocar l’estat d’alarma 
a l’inici i les mesures per controlar la pandèmia que van venir després 

Figura 3. Evolució dels comptes de cotització a Osona (març 2006- setembre 2020)

font. Observatori Socioeconòmic d’Osona.
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han estat les més perjudicades econòmicament. Les activitats econò-
miques més impactades per les restriccions per controlar la Covid-19 
han estat l’hostaleria, el turisme, l’esport i el lleure. A Osona, aquests 
sectors van patir una caiguda dels llocs de treball del -9,8 %, entre el 
març i el setembre del 2020. Un altre dels sectors més afectats a la co-
marca ha estat el del metall i béns d’equip, amb un descens dels llocs 
de treball del -5,5 %. 

Però aquests no són els sectors que predominen en l’economia oso-
nenca i, en aquest sentit, ha beneficiat Osona tenir-ne un d’especialit-
zació i concentració com és l’agroalimentari, un sector essencial que 
no ha deixat de produir ni en els moments de màxima restricció. El 
sector agroalimentari ha reduït només el -0,6 % els llocs de treball 
durant la crisi, fet destacable si tenim en compte que n’aglutina el 18 % 
de manera directa i aproximadament el 28 % si tenim en compte tots 
els subsectors que formen part de la cadena agroalimentària.

Ara bé, la crisi no ha afectat negativament tots els sectors; n’hi ha 
alguns que han experimentat un creixement arran de la pandèmia, a 
conseqüència de les noves necessitats generades pels canvis provo-
cats per la Covid-19. El sector de les tic, les tecnologies de la infor-
mació i la comunicació, amb un creixement del 65,4 % dels llocs de 
treball, i el sector dels serveis a les empreses, amb el 24,3 %, són els 
més beneficiats (Figura 4).

Figura 4. Variació interanual dels llocs de treball per sectors a Osona (2020)

Agroalimentari
Metall-mecànic

Química i farmàcia
Tèxtil-confecció
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font. Observatori Socioeconòmic d’Osona.
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El seguiment dels indicadors del mercat de treball durant tot un 
any posen de manifest la resiliència del teixit productiu comarcal. Si 
bé la taxa d’atur és el març del 2021 (11,3 %) quasi un punt percentual 
més alta que el març del 2020 (10,4 %), el nombre d’ocupats residents 
ha augmentat durant aquest darrer any, passant de 69.881 en el mo-
ment de l’inici de l’estat d’alarma a 71.348 ocupats el març del 2021.

En aquest sentit, els expedients de regulació temporal d’ocupació 
(ertos), la mesura de protecció d’ocupació posada en marxa durant la 
crisi de la Covid-19, han estat efectius i han evitat que milers de per-
sones quedessin sense feina. Fins al març del 2021, un total de 18.708 
treballadors d’empreses d’Osona s’han vist afectats per un erto. 
D’aquests, n'hi ha hagut 5.919 de les indústries manufactureres, 3.704 
del sector de l’hostaleria i 3.038 del sector del comerç, essent aquests 
tres sectors els que més expedients han demanat. Els treballadors en 
erto no es comptabilitzen com a persones a l’atur, sinó que es man-
tenen com a ocupats laborals, per aquest motiu i pel fet que no hi ha 
informació pública sobre quants d’aquests ertos són encara actius, no 
podem confirmar l’impacte total en el mercat de treball. Caldrà veure, 
quan aquesta mesura deixi de funcionar, si les empreses d’Osona po-
den mantenir tots aquests llocs de treball (Figura 5).

Tanmateix, un any després de l’inici de la pandèmia, hi ha a Oso-
na 9.128 persones registrades a l’atur, que representen el +12,9 % més 
que les que hi havia el març del 2020, malgrat l’efectivitat de la figura 
dels ertos. A Osona, a diferència d’altres territoris, l’atur ha impactat 
més en els homes durant aquesta crisi (+17,6 % de variació interanual), 
també en els joves de menys de trenta anys (+17,2 %); però el col·lectiu 
més afectat és la població d’origen estranger (+23,5 %). Aquesta situ-
ació s’agreuja en aquelles persones que estan a l’atur fa més d’un any, 
que són el 54 % del total de les persones aturades. 

En conclusió, la crisi de la Covid-19 ha afectat més aquells que ja 
eren vulnerables. Però no ha arribat als nivells de pèrdua d’ocupa-
ció ni d’atur que va provocar la crisi financera del 2008. A diferència 
d’aquella, que es va allargar cinc anys, aquesta ha estat una crisi que 
ha concentrat el seu impacte en un sol any, i actualment els indicadors 
econòmics mostren indicis de millora, el que fa preveure aquesta ve-
gada una recuperació molt més ràpida.
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3. Reptes i oportunitats 
Aprofundint en les dades i l’impacte de la Covid, s’escau molt la dita 
«sempre plou sobre mullat» en relació amb la situació d’atur i preca-
rietat laboral de les persones joves, la bretxa digital en diferents col-
lectius, la desacceleració recurrent d’algun sector com el comerç i la 
dualitat social de la nostra comarca que, després d’aquesta crisi, s’ac-
centua i augmenta les diferències socials.

Per altra banda, també s’han accelerat algunes tendències i opor-
tunitats sobre les quals podem repensar i construir un futur millor. 
En destaquem algunes: una major preocupació per la salut, que acaba 
impactant a molts àmbits (alimentació, esport, salut i cures); la nova 
economia digital i l’economia platejada ajuden al reequilibri territo-
rial i generen ocupació; la posada en valor dels municipis rurals i els 
seus atributs i la potenciació del teletreball, que permet  captar talent; 
l’estalvi acumulat de determinats sectors de la societat, que està po-
tenciant un consumidor més selectiu i la reactivació d’alguns sectors; 
el canvi d’hàbits de consum (alimentació, e-commerce,  rehabilitació 
d’habitatges,  plataformes digitals). La crisi de la Covid-19 també ha 
augmentat el sentiment de pertinença a una comunitat, fet que per-
met potenciar els projectes col·lectius i cooperatius, a la vegada que 
la transformació digital s’ha convertit en una bona excusa per repensar 
les coses, tothom ho compra!! Les actuals modalitats duals en l’educa-
ció permeten impulsar noves eines i nous serveis, el foment del con-
sum de proximitat ajuda el nou posicionament dels productors locals, 
el nou impuls de l’economia verda (residu zero, bioeconomia, mobi-
litat...) i la potenciació de grans projectes de territori versus les polí-
tiques de campanar per l’emergència del moment i per l’arribada de 
fons Next Generation, entre d’altres.

Amb tot això, pensem que és el moment d’actuar, tenim dos anys 
al davant, 2021 i 2022, durant els quals l’entorn acceptarà l’assaig-i-er-
ror. Cal impulsar la cultura del prototipatge i la innovació a través d’un 
diàleg constant amb l’entorn i hem de treballar per iniciar el 2023 amb 
els projectes consolidats, prioritzant els adreçats als joves, als col·lec-
tius vulnerables, a reduir la bretxa digital i la reconversió dels sectors 
més impactats (restauració, hostaleria, comerç no alimentari…). Ex-
plorant i fent benchmarking hem identificat molts projectes d’èxit a 
diferents territoris que aborden tots aquests aspectes, a Osona també 
en tenim, però en podem tenir més!! Som-hi!!!
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La cultura, en permanent reinvenció 

Ramon Ferrer
Músic, musicòleg i cap de programació de L’Atlàntida, Centre d’Arts 
Escèniques d’Osona

He començat aquesta reflexió unes quantes vegades i cada volta he 
hagut d’interrompre-la. Des de ja fa un temps llarg, les circumstàncies 
canvien constantment i, amb elles, la nostra mentalitat, el nostre com-
portament i la nostra manera de veure les coses.

Ens trobem en un panorama nou, imprevisible, i, ja que parlem de 
cultura i d’artistes, en una situació semblant a la d’un actor que, en 
els seus malsons, ha de sortir a l’escenari sense guió. Si una cosa té 
aquesta pandèmia inesperada és que ens va situant constantment en 
aquest escenari imprevist i sense guió, que ens treu de les nostres ru-
tines quotidianes i, fins i tot, de la nostra manera d’entendre fins ara 
aquesta gran comèdia que diuen que és la vida. 

Avui em toca parlar de l’impacte de la Covid-19 sobre la cultura… 
Hi ha, naturalment, moltes coses a dir, però la primera pregunta que 
ens hem de fer és la següent:

De què parlem quan parlem de cultura?
Molt probablement, quan ens posem a reflexionar i a parlar de l’im-
pacte de la Covid sobre la cultura, més que la cultura entesa com un 
concepte en general ens ve al cap un apartat més específic: el de la 
indústria i el consum culturals.

El concepte de cultura podria abraçar un camp molt ampli de 
 reflexió, tot un espectre de conceptes i d’activitats que podrien anar 
des de la creació artística, la seva difusió, la interpretació, la indús-
tria de productes culturals, la conservació i l’exhibició de les obres 
artístiques, l’estudi i la investigació, la pedagogia... fins a arribar, 
d’altra banda, a territoris propers a l’entreteniment i l’oci. Algunes 
d’aquestes idees que ficaríem dins el sac de la cultura poden ser ex-
tremament diferents entre elles en alguns casos, però en d’altres els 
llindars que les separen són vagues. En tot cas, probablement els per-
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judicis de la  Covid-19 acabaran atenyent a uns i altres més o menys 
directament, més aviat o més tard, amb diferents intensitats i din-
tre períodes temporals més curts o més llargs. Però el sector que en 
rep les conseqüències de manera més visible, directa i immediata, i 
en alguns casos també irreversible, és el de la indústria i el consum 
culturals.

Aquest camp faria referència a editorials i discogràfiques, distri-
buïdores d’espectacles, promotors de concerts i de festivals, teatres, 
auditoris, sales d’exhibició, creadors i intèrprets (actors, mags, mú-
sics, ballarins, escriptors...), però també inclou un altre ampli camp de 
professionals que sovint oblidem: tècnics, muntadors, acomodadors, 
proveïdors de materials, empreses de management i de producció… 
Tota una indústria que es mou al darrere de la cultura.

Repàs dels fets i algunes dades incertes
El primer confinament, a mitjans de març del 2020, va agafar despre-
vingut més o menys tothom. Va ser un cop fort per tot el sector que 
acabem d’esmentar, que veia com d’un dia per l’altre se suspenien tota 
mena de representacions, concerts, festivals i activitats, la major part 
de les quals ja estaven organitzades i contractades.

Roger Mas a l'Auditori de Calldetenes. foto. Albert Llimós, El 9 Nou.
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Això representava un sotrac econòmic, el mateix que sofrien tota 
una altra bona part dels sectors que s’associen més directament a l’ac-
tivitat econòmica i empresarial. 

És cert, com ens atrevíem a comentar en un to gairebé lleuger en 
aquells dies, que el sector artístic té un avantatge respecte als altres: 
està acostumat a viure en precari, sense contractes fixos i de molt poca 
continuïtat i, per tant, forçosament sempre en permanent reinvenció. 

Prop de quatre mesos després, a l’estiu del 2020, tot i que ja s’ha-
vien suspès gairebé la totalitat dels festivals estiuencs, es van comen-
çar a reprendre tímidament algunes activitats i els recintes tornaven 
a obrir al públic. Això sí, amb severes restriccions d’aforaments i mi-
nuciosos protocols sanitaris que comportaven la incomoditat dels es-
pectadors i un sobrepreu en les despeses d’una funció. Hem de tenir 
en compte que una part important dels ingressos anuals de qualsevol 
equipament són els que es generen a taquilla. 

Per aquesta raó, les restriccions del 50 % de l’aforament que es van 
aplicar al començament tornaven poc viables, per no dir ruïnoses, les 
produccions de gran format. Per posar un exemple d’això: la contracta-
ció de la majoria d’aquestes produccions de gran format poden oscil·lar 
entre els 8.000 ¤ i 18.000 ¤ més el 21 % d’iva, pel broc gros (això com-
porta despeses entre 10.000 ¤ i 22.000 ¤ per a cada proposta de gran 
format, atès que a L’Atlàntida, per la seva condició de fundació sense 
ànim de lucre, no podem descomptar l’iva). I aquí encara hi hauríem 
d’afegir les despeses de sala i personal, tècnics, acomodadors, neteja, ta-
quilles, etc. Si fem el càlcul que ens veiem obligats a fer sempre els pro-
gramadors i repartim aquest preu entre les butaques disponibles, i vo-
lem posar un preu d’entrada raonable, de seguida es veurà que aquesta 
equació, que ja és difícil en condicions normals, dona resultats impos-
sibles i pèrdues significatives si quedem reduïts al 50 % de l’aforament.

Tot i així, aquesta clariana al mig de l’estiu del 2020 permetia, en-
cara que d’una manera precària, la represa d’una activitat que s’havia 
estroncat sobtadament, servia per tapar forats i aportava en aquells 
moments incerts un cert optimisme de cara al futur. Semblava la llum 
del final del túnel. 

Però ja se sap que dura poc l’alegria a la casa del pobre i, efecti-
vament, arribada la tardor, cap a finals d’octubre del 2020, ens vam 
trobar el previsible però imprevist rebrot i van tornar les mesures 
dràstiques de tancament dels equipaments culturals, a banda de molts 
altres espais com bars, restaurants, recintes esportius, centres d’estè-
tica i molts altres, com ja és ben sabut.
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I aquesta segona etapa de restriccions va caure com un cop de 
destral definitiu sobre els castigats clatells del sector artístic i cultu-
ral, que mirava consternat com, mentre els museus i centres de culte 
religiós podien seguir encabint fins a un 30 % del seu aforament, les 
escoles seguien obertes a empentes i rodolons i el transport públic 
no veia alterat el seu funcionament regular, els auditoris i els teatres 
quedaven tancats i barrats fins a nou avís. I això, després que el go-
vern declarés pocs dies abans la cultura com a bé essencial, a bombo i 
plateret, i tot i que la majoria d’aquestes sales oferien uns garanties de 
control sanitari molt per sobre d’altres espais públics i privats. 

Aquesta nova mesura de restricció semblava encara més absurda 
quan, en les gràfiques publicades pels mitjans de comunicació, els te-
atres i auditoris apareixien com uns dels espais de confluència pública 
més baixos en transmissió de contagis. 

Finalment, segurament després de constatar aquests arguments, 
un parell de mesos més tard es va reprendre l’activitat als recintes cul-
turals, però amb el 50 % màxim d’aforament i amb els protocols sani-
taris que s’han mantingut fins avui, el maig del 2021. En aquests mo-
ments, sonen campanes d’una ampliació fins al 70 % de l’aforament, 
que serà molt ben acollida i que pot alleugerir notablement aquests 
problemes que esmentàvem abans.

L'Atlàntida il·luminada. foto. Albert Llimós, El 9 Nou.
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L’impacte de la Covid 
Des de l’inici del confinament i de les restriccions sanitàries, L’Atlànti-
da, igual que la major part d’equipaments de les seves característiques 
catalogats com a E3 per la seva funció territorial, va voler fer costat 
al sector artístic mantenint costés el que costés les programacions 
emparaulades i evitant la seva anul·lació unilateral. Enteníem que no 
podíem deixar a mercè del temporal tot aquest grup de companyies, 
artistes, tècnics, distribuïdors i tants d’altres.

Alguns espectacles, com la producció teatral La dona del 600, de la 
qual a L’Atlàntida ja teníem totes les entrades venudes feia temps, o 
com el concert de Núria Graham presentant el seu nou disc Marjorie, 
els vam moure de data quatre vegades cadascun en un nou i desespe-
rat intent de tirar endavant. Per moral que no quedi!

Em consta que això mateix va passar amb nombroses produc cions 
artístiques i en nombrosos equipaments culturals del país. Podria 
semblar una anècdota divertida i tot, si no fos que al darrere s’hi ama-
guen autèntics drames personals i professionals, contractes que no es 
formalitzen, bolos que es posposen, gires que s’anul·len, projectes que 
s’avorten... i així anar fent.

Els confinaments comarcals i locals que es van anar aplicant suc-
cessivament van acabar de perjudicar de manera greu els equipaments 
culturals, sobretot els d’abast comarcal. Cal tenir en compte que, en 
general, més d’un 50 % del públic de l’Atlàntida no és de Vic, sinó que 
prové, sobretot, de les altres poblacions de la comarca, i també de més 
enllà. Això va perjudicar especialment propostes com el concert de 
Cap d’Any o el de Sopa de Cabra o els Grans Concerts, que atreuen una 
gran part de públic comarcal i intercomarcal.

Davant d’aquesta situació, a més de la voluntat dels equipaments 
per no decaure del tot i mantenir les programacions tant sí com no, 
l’administració va prendre també algunes mesures pal·liatives adre-
çades al sector. Quant a les companyies i als artistes que es van tro-
bar amb l’anul·lació o l’ajornament de l’espectacle, el Departament 
de Cultura de la Generalitat els cobria fins a un 40 % de l’import del 
caixet de l’espectacle no realitzat. Així mateix, els equipaments que es 
van veure perjudicats per la limitació d’aforament van poder recupe-
rar fins a prop d’un 15 % de l’aforament perdut. 

Són unes mesures benintencionades, però tan escarransides com 
ho és el mateix Departament de Cultura dins el conjunt del govern 
per molt que, com dèiem abans, de tant en tant alguns s’omplin la boca 
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parlant de la cultura com a bé essencial. Així que van començar a anar 
mal dades, no tan sols van oblidar això, sinó que ara corren aires d’una 
possible rebaixa en els futurs pressupostos de cultura. Després que el 
sector reivindiqui des de fa temps el famós 2 % que ens podria comen-
çar a aproximar remotament als nivells europeus, ara sembla que po-
dríem acabar rebaixant encara més un pressupost cultural vergonyós 
per a un país pretesament civilitzat.

I que després alguns altres no surtin amb allò que els diners són 
més necessaris per a la sanitat o l’ensenyament. Això és retòrica bara-
ta. Tots sabem que hi ha, tant en l’àmbit nacional com sobretot en l’es-
tatal, partides generoses de les quals poder esgarrapar unes engrunes 
que podrien salvar tots aquests sectors junts. Però vivim en l’Estat que 
ens ha tocat viure i aquest és el pa que hi donen.

La meva condició de gestor cultural, i també de músic, m’ha per-
mès una proximitat estreta tant amb el sector artístic de músics, balla-
rins, escriptors i actors com amb el de la indústria cultural, promotors, 
distribuïdors, representants i altres treballadors de la cultura, i he de 
dir que no recordo haver detectat mai en aquests àmbits la sensació de 
descoratjament i, fins i tot, de por que s’hi respira avui.

Però no siguem del tot negatius i busquem alguna part bona 
en tot això 
N’hi ha que parlen de processos depuratius associats als cataclismes i 
les pandèmies universals. La paraula depuració, pels seus esborrona-
dors antecedents, és una paraula que fa por i és millor no fer-la servir 
gaire, per si de cas. Però ara que ens hem posat a rumiar tot això, sí que 
admetrem que en el sector de la indústria cultural, mirat a l’engròs, 
hi ha actualment un excés desmesurat d’oferta, com bé prou que ho 
sabem els programadors, que periòdicament hem de triar uns pocs 
espectacles entre una allau de propostes de tota mena. La majoria són 
propostes interessants, atractives, de qualitat artística contrastada, i 
això converteix la tria en un procés complicat. D’altra banda, els filtres 
per determinar la qualitat artística i el rigor entre totes les producci-
ons que es fan i es desfan, i que provoquen que algunes sobresurtin i 
d’altres es perdin en la negra esquena del temps, són imprecisos i, de 
vegades, enganyívols. Com passa també en altres àmbits de la vida, 
perquè un espectacle destaqui i sigui valorat com mereix, en quina 
mesura hi intervé la seva qualitat artística intrínseca i en quina altra 
un grup de factors aleatoris i, fins i tot, capriciosos?
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Si la pandèmia acaba diluint les propostes de caràcter amateur i 
poc viables, amb poca qualitat de base, amb poques possibilitats de 
subsistir i de mantenir una trajectòria sòlida i fructífera, potser es ne-
tejaria aquest sotabosc espès i confús. Si hi ha menys arbres potser 
podríem veurem més bé el bosc, si em permeteu el símil forestal, i 
les propostes artístiques ben fonamentades es tornarien més visibles i 
brotarien més valentes i saludables. És clar que, en aquest procés, se-
gurament també es malmetrien projectes incipients i indefensos que 
haurien pogut tenir un futur brillant... Tot és molt complicat i confús, 
quan parlem de qualitat artística i d’èxit professional! 

Una altra cosa potser positiva: diu la dita que «quan Nostre Senyor 
tanca una porta, obre una finestra». En aquest cas, la falta de propos-
tes presencials ha propiciat l’acceleració de la finestra digital com una 
nova plataforma per a la creació artística i la seva exhibició. De cap 
manera aquesta ha de ser un succedani de la realitat i encara menys un 
recurs que mati l’art en viu, que sempre serà insubstituïble, sinó, ben 
al contrari, un incentiu per al foment de nous llenguatges i de noves 
maneres de percebre l’art per part de la societat que, segurament, ja 
romandran com una oportunitat creativa més.

Un exemple d’això és la sala 4 que es va habilitar des de L’Atlàntida. 
Un espai digital que ha propiciat petites produccions amb artistes so-

Cor i Orquestra Simfònica Harmonia al Cirviànum de Torelló. foto. Albert Llimós, El 9 Nou.
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bretot locals i que a poc a poc va guanyant el seu públic. De moment, 
aquesta finestra digital és ruïnosa des d’un punt de vista de retorn eco-
nòmic, però amb el temps això també pot anar canviant, si es troben 
fórmules prou atractives i el públic ho sap percebre com una alterna-
tiva cultural tan vàlida com les altres.

Sigui com sigui, en aquesta nostra covarda, vella i tan salvatge ter-
ra, la cultura ha estat sempre la germaneta pobra, Maria entre Maries. 
Caldrà un canvi de mentalitat, i sobretot de mentalitat política, perquè 
la cultura deixi de ser percebuda com una cosa que ja està bé que hi 
sigui sempre que no molesti gaire i li reconeguin, a més de tots els 
seus altres valors, un caràcter de motor econòmic, que genera llocs de 
treball, dinàmica social i riquesa, com ja fa temps que han descobert 
els nostres veïns del nord; sí, allà on diuen que la gent és neta i noble, 
culta, rica, lliure, desvetllada i feliç.

Però això ja seria tot un altre tema.
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L’última oportunitat per redreçar el rumb cap a la 
sostenibilitat 

Bet Font i Montanyà
Biòloga

Diuen que «no hay mal que por bien no venga» o que «qui no es con-
sola és perquè no vol». Tot i que en la situació actual és difícil trobar-li 
aspectes positius, un d’ells és que la pandèmia podria acabar essent 
el detonant que ens faci reaccionar i dir prou davant les problemà-
tiques ambientals, socials i econòmiques —totalment insostenibles— 
del món actual. 

No és una certesa (que la pandèmia ens pugui fer reaccionar), és 
una possibilitat; una oportunitat que podem aprofitar, o no. 

Fa un any, en el confinament de la primavera, semblava que com a 
societat estàvem aprenent una lliçó i que d’aquella experiència se’n 
derivaria «un món millor». Se’n va fer molta literatura. Semblava que 
veient com es reduïen els nivells de contaminació atmosfèrica, desco-
brint la natura a les ciutats (recordeu les imatges de senglars, cabirols 
o guilles pels carrers?), sentint cantar els ocells per manca de soroll o 
aplaudint junts com a gest d’agraïment, tot això ens faria recapacitar. 

Una pregunta rondava pels nostres caps: serem capaços de dei-
xar-nos perdre aquestes coses bones que hem tornat a recuperar o 
descobrir? Ara, passats els mesos, i amb la suposada «normalitat» 
cada vegada més a prop, cadascú pot respondre la pregunta segons 
les seves percepcions. Hi haurà els optimistes, que consideraran, per 
exemple, que la pandèmia ens ha portat una major sensibilitat amb 
relació a la sostenibilitat (suposadament per quedar-se); i hi haurà els 
més pessimistes, que creuran que tornem a ser on estàvem. 

Tant de bo que la realitat doni la raó als optimistes i que, gràcies als 
aprenentatges i les evidències fruit de la pandèmia, hi hagi una massa 
crítica suficient de persones amb voluntat de canviar. Tant de bo que 
aparegui una nova consciència que trobi lideratges forts en tots els 
àmbits (empresarial, polític, tècnic, periodístic, social...), que posi la 
sostenibilitat a l’agenda més immediata i que, un cop anotat a l’agen-
da, es faci el que s’hagi de fer! 
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Als anys noranta ja ho vàrem intentar (de planificar accions per mi-
llorar la situació ambiental). Països, i pobles i ciutats, varen fer la seva 
agenda xxi. Estàvem a les portes d’un nou segle i vèiem necessari que 
fos més sostenible. També aquí, a Osona, municipis com Vic, Manlleu, 
Torelló (i la Vall del Ges) i molts d’altres, van fer processos participa-
tius i es varen posar deures. Llàstima que, arribat l’any 2000, part dels 
deures varen quedar per fer i seguim tenint-los com a temes pendents. 
Però almenys va servir per anar creant més consciència i per avançar 
en determinats aspectes. 

Som l’any 21 del segle xxi i, de nou, constatem que necessitem mi-
llorar, i molt. I ens tornem a proposar accions per fer front a les ma-
teixes problemàtiques, però ara agreujades. Les Nacions Unides han 
marcat l’agenda 2030 i han promogut els Objectius de Desenvolupa-
ment Sostenible (ods). Precisament, l’oportunitat de la qual estem 
parlant passa per assolir aquests objectius.

Imatge dels ODS de Nacions Unides.

Els 17 ods ja existien abans de la pandèmia, però potser aquesta 
farà que ens els mirem d’una altra manera i ens els prenguem més 
seriosament. 

D’una banda, hi ha objectius més socials que persegueixen la fi de 
la pobresa i la fam, la lluita contra les desigualtats, l’educació de qua-
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litat o el treball digne, entre d’altres. Malauradament, la Covid-19 ha 
agreujat situacions de vulnerabilitat i encara ens ho ha posat més di-
fícil per assolir alguns d’aquests ods. Però, precisament per això, més 
que mai, continuen sent imprescindibles si volem aconseguir un món 
més just. D’altra banda, entre els 17 ods hi ha uns objectius ambientals 
que poden ser la clau per evitar que es torni a repetir una situació com 
l’actual. 

El cas és que, fins ara, els humans ens hem cregut que la natura està 
a la nostra disposició i que la podem dominar. Hem alterat els ecosis-
temes, hem desplaçat moltes espècies del seu hàbitat, n’hem fet desa-
parèixer milers, hem introduït espècies salvatges a les nostres cases (a 
través del comerç de mascotes), n’hem estès la cria en captivitat o les 
hem incorporat a l’alimentació sense els controls adequats de la seva 
viabilitat. I ara comencem a adonar-nos que tot això se’ns està girant 
en contra. 

A conseqüència de les nostres males pràctiques, paràsits que con-
vivien amb un cert equilibri amb determinades espècies animals sal-
vatges, ara, han passat les barreres naturals cap a altres hostes, entre 
ells els humans, sense temps perquè els sistemes immunitaris respon-
guin amb la necessària eficàcia. Ha passat amb la grip aviària, amb 
l’Ebola i, ara, amb la Covid-19. 

El secretari general del Fons Mundial per a la Natura (wwf) a Es-
panya, Juan Carlos del Olmo, deia —fa uns mesos en una entrevista 
a La Vanguardia— que més del 70 % de les malalties humanes en els 
darrers quaranta anys han estat transmeses per animals salvatges. 

Quan els hàbitats estan ben conservats i tenen gran varietat d’es-
pècies, els virus es distribueixen, hi ha espècies que en bloquegen la 
dispersió i hi ha predadors que eliminen els individus malalts. Però 
amb la destrucció dels ecosistemes, i sobretot dels boscos tropicals, la 
propagació de patògens és molt més fàcil. Com més gran és la destruc-
ció de biodiversitat, més risc d’epidèmies hi ha.

La natura en equilibri i rica en espècies i en diversitat genètica 
és el millor sistema sanitari per protegir-nos de riscos d’infeccions i 
 pandèmies. Destruir biodiversitat és un gran error, ni que sigui només 
des del punt de vista de la supervivència de la nostra pròpia espècie. 
Ens fem mal nosaltres mateixos. No hem d’oblidar que gairebé la to-
talitat d’elements que utilitzem per fer productes farmacològics, per 
combatre la immensa majoria de les malalties que ens afecten, s’obté 
a partir d’infinitat de recursos naturals que es troben als ecosistemes.  
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I, si bé els boscos tropicals són emblemàtics quan parlem de conserva-
ció d’ecosistemes, l’objectiu de conservació de la biodiversitat s’hauria 
de perseguir a tot arreu. 

A més petita escala, també aquí, a Osona, seria recomanable destinar 
esforços a protegir la natura i augmentar la biodiversitat. Malaurada-
ment, les evidències ens indiquen que sovint anem en sentit contrari. 

Per sort, a la comarca tenim entitats molt compromeses amb l’estu-
di i la protecció de la natura, com el Grup de Naturalistes d’Osona, el 
Grup de Defensa del Ter, el Centre d’Estudis dels Rius Mediterranis, 
el Grup d’Anellament de Calldetenes o entitats membres de la Xarxa 
per a la Conservació de la Natura (abans Xarxa de Custòdia del Ter-
ritori), entre d’altres, que ens ajuden a obrir els ulls i ser conscients 
de les problemàtiques. Però la seva tasca no és suficient per aturar la 
pèrdua d’hàbitats i espècies. 

Podríem fer-ne un monogràfic, però, com que no és el cas, ens fixa-
rem en un parell de mostres: la biodiversitat a les zones agrícoles i els 
ecosistemes fluvials. 

Trenta o quaranta anys enrere, la Plana de Vic era un mosaic de 
camps (de mida més petita que els d’ara) separats per marges, recs, 
fileres d’arbres o, fins i tot, petites clapes de bosc. Als marges hi havia 
trossos de paret de pedra seca, arbustos i bardisses on gran diversitat 

Paisatge de la Plana de Vic, a Malla. foto. Albert Llimós, El 9 Nou.
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d’animals trobava aliment i refugi. Entremig dels camps, sovint sota 
els marges, hi passaven recs que desaiguaven a basses, on vivien altres 
espècies d’animals i plantes.

D’un temps cap aquí, per una banda, a la Plana la industrialitza-
ció de l’agricultura i la ramaderia ha portat a ajuntar els camps i les 
feixes per fer-los més grans; rasar els marges, destruir recs i basses, 
tallar arbres perquè no facin nosa als tractors i altres vehicles agrí-
coles... per no parlar de l’ús d’insecticides i plaguicides. I, per altra 
banda, a les zones més perifèriques de la comarca, menys poblades 
i amb una població més envellida, l’abandonament de conreus ha fet 
que el bosc estigui envaint el que abans eren prats i camps. Això, junt 
amb la proliferació de carreteres i polígons, ha portat a la disminució 
accelerada de la biodiversitat. Un cas clar és el de determinades espè-
cies d’ocells que tenen el seu hàbitat als marges dels camps i que han 
esdevingut escasses (o fins i tot han deixat de tenir presència) arran 
de la transformació del paisatge. Un altre cas és el dels amfibis, que 
han vist reduïts dràsticament els punts d’aigua i els connectors entre 
ells, i en conseqüència ha disminuït també la seva presència. Gràcies 
al seguiment que en fan els ornitòlegs i naturalistes de la comarca, en 
tenim dades molt evidents que ens donen el toc d’alerta.

La solució per evitar la pèrdua de diversitat biològica als espais 
agraris no és tornar a una agricultura de postguerra, sinó incorporar 
bones pràctiques per fer compatible guanyar-se la vida a pagès amb 
la protecció de la natura. Hi ha projectes de custòdia del territori que 
demostren que és possible. En qualsevol cas, no es tracta de carregar 
sobre els pagesos tot el pes de la conservació d’aquests ecosistemes, 
sinó d’assumir que és una responsabilitat del conjunt de la societat, i 
hem d’estar disposats que —en cas que sigui necessari— s’hi destinin 
recursos públics. 

On la responsabilitat ja no està tan compartida és en la degradació 
dels ecosistemes fluvials, com és el cas de les vores del Ter. Per sort, 
la qualitat de l’aigua dels rius és bona, molt més que fa quaranta anys. 
Però el que no és tan bona és la qualitat de la vegetació de ribera. I en 
això, qui és responsable de la seva gestió és l’administració catalana 
que, en les actuacions posteriors a les darreres riuades, ha demostrat 
una sensibilitat escassa cap a aquests ecosistemes. 

Ens trobem amb una doble moral. Si bé, per una banda, des d’al-
guns departaments (més relacionats amb el medi natural) es teoritza 
sobre la importància de la vegetació de ribera, per l’altra, des d’algunes 
instàncies de l’Agència Catalana de l’Aigua s’ordenen unes tales que, 
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amb l’excusa de la neteja de les lleres, en comptes d’ajudar a mantenir 
boscos madurs i amb les espècies d’arbres que els són pròpies, els ar-
rasen sense massa criteri i, fins i tot, contribueixen a fer que proliferin 
espècies al·lòctones. Només cal veure com han rebrotat les acàcies en 
alguns indrets uns mesos després del pas de la brigada. 

Faria falta no només millorar la gestió, sinó fer pedagogia sobre la 
funció d’aquests hàbitats i de les zones humides en general. Caldria 
explicar més i millor que és normal que hi hagi zones que s’inundin 
quan plou molt, i que no només és normal, sinó que és bo que això 
passi, perquè frenen la força del riu i retenen aigua que potser faria 
mal riu avall. 

Tot sembla indicar que, amb la crisi climàtica, cada vegada seran 
més habituals episodis de pluja torrencial. Per tant, ni que sigui per 
autoprotecció, seria recomanable replantejar les actuacions en aquest 
àmbit, tant pel que fa a l’ocupació de l’espai fluvial com a la seva gestió. 

Episodi de pluja torrencial a Roda de Ter, 2014. foto. Jordi Puig, El 9 Nou.

I ja que parlem de la crisi climàtica, també sembla bastant clar que 
l’escalfament global amplifica les principals amenaces que afecten 
la biodiversitat i, alhora, afavoreix l’expansió de virus i bacteris. Un 
exemple és el del dengue, una malaltia tropical que transmet el mos-
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quit tigre. Aquest, i altres insectes (i fins i tot vertebrats) estan arri-
bant a latituds on abans no arribaven. El mosquit tigre ja el tenim aquí, 
per tant, l’arribada del dengue és un risc que no podem obviar.

Davant d’això, David Attenborough, en la seva declaració testimo-
nial en forma de documental titulat A Life on Our Planet (2020), que 
recomano fermament, fa una proposta: diu que hem de «resilvestrar» 
el món, hem de tornar part del que hem robat a la natura durant els 
últims temps i deixar que la flora i la fauna perdudes tornin a posar en 
marxa els mecanismes que l’avenç dels humans ha desequilibrat.

Ni que sigui per egoisme hauríem de reaccionar! Perquè, com diu 
Jane Goodall, que va ser referent pels seus estudis amb els ximpanzés 
i ara és una activista per a la conscienciació amb relació a la sostenibi-
litat, «when nature suffers, we suffer». 

Al marge dels aspectes relacionats amb la natura (que ja hem vist 
que són clau per evitar noves pandèmies), hi ha altres interrelacions 
entre medi ambient i salut que —en general— acaben confluint en un 
element comú que és la crisi climàtica, que ha de ser l’altra de les pri-
oritats per redreçar el rumb cap a la sostenibilitat que dèiem. 

Aquests altres aspectes els podem agrupar en tres conceptes: el 
model de ciutat o territori (incloent-hi el model de mobilitat), el mo-
del energètic i el model de consum (dins el qual podrem incloure tam-
bé tot el que té a veure amb l’ús de materials, la generació de residus i 
el que ara se’n diu la «circularitat»). 

Pel que fa a les ciutats, amb el coronavirus ens hem trobat amb di-
verses necessitats a les quals cal donar resposta: d’una banda, ens cal 
més espai per a les persones per tal que quan fem ús de carrers i places 
hi hagi una major distància entre nosaltres i es redueixi el risc de con-
tagi. Però resulta que tenim unes ciutats planificades pensant, majori-
tàriament, en el vehicle privat, el qual no només té privilegis pel que fa 
a l’ús de l’espai públic, sinó que genera una contaminació atmosfèrica 
molt nociva per a la salut. 

D’altra banda, veiem com el transport públic, que sempre s’ha pre-
sentat com l’alternativa més sostenible a l’ús del cotxe, en els moments 
àlgids del coronavirus, utilitzar-lo comportava assumir certs riscos sa-
nitaris, especialment a les zones més densament poblades. En aquest 
context, per desplaçaments curts, la bicicleta s’ha erigit en la solució 
per fer bona part dels desplaçaments del dia a dia, malgrat que sovint 
no disposi del lloc adequat a la via pública.

Per tant, persones i bicicletes necessiten més espai i, en conse-
qüència, cal un replanteig dels usos viaris i de lleure a les ciutats. De 
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fet, en alguns municipis ja s’havia fet (això de repensar la ciutat) sense 
necessitat de cap pandèmia i els beneficis són evidents, en especial 
per a la salut, perquè redueix contaminació i millora el benestar de les 
persones (afecta positivament la salut física i mental). 

Però no sempre la bicicleta ens pot resoldre la mobilitat quotidia-
na. A Osona, diàriament, es fan molts desplaçaments, sobretot per raó 
de feina, que requereixen una altra alternativa. I n’hi ha una que seria 
l’alternativa ideal al cotxe si no fos pel seu estat precari: el tren. 

La lluita del col·lectiu Perquè no ens fotin el tren ja ha donat al-
guns fruits, però queda molt per aconseguir, i més tenint en compte 
d’on partíem. Les promeses de millores a la línia R3 s’han incomplert 
durant anys i anys. És tan absurd! Una R3 deficitària porta més cotxes 
a la carretera i a la ciutat, més col·lapses i pèrdues de temps, més ac-
cidents, més contaminació, menys salut. Una R3 «com cal» (tant pel 
que fa a l’estat de la infraestructura com a horaris i freqüències) fa-
cilitaria la mobilitat de moltes persones i no tindria més que avantat-
ges, incloent-hi el potencial ús com a «metro comarcal». És una de les 
principals assignatures pendents a la comarca i que sens dubte s’ha de 
prioritzar en aquesta dècada decisiva, dins l’agenda 2030. 

Acte a Vic amb motiu dels set anys de lluita del col·lectiu Perquè no ens fotin el tren. foto. Jordi Puig, 
El 9 Nou.



44

Parlant de mobilitat, i coneixent l’impacte que sovint té sobre la 
crisi climàtica, la Covid-19 ens ha portat una millora important que 
valdrà la pena saber aprofitar: el teletreball. Hem descobert que ens 
permet ser més eficients en l’ús del nostre temps (evitant les hores 
de desplaçaments) i, alhora, redueix contaminació i emissions de co2. 
Ara tocarà trobar l’equilibri entre les bondats del teletreball i la neces-
sària relació propera i directa amb els col·legues de feina. 

Pel que fa al model energètic, no direm res de nou. Ja fa anys que 
s’ha identificat com el principal responsable del canvi climàtic. I és 
prou conegut que hem de deixar de dependre de l’energia contami-
nant, procedent de combustibles fòssils, amb nefastos efectes sobre 
l’escalfament global. I també sabem que la solució demana abastir-nos 
energèticament a partir de fonts d’energia renovables. I això val pel 
consum d’electricitat, per la climatització d’edificis, pel transport, etc. 
I val per totes les escales, també a petita escala, a les nostres pròpies 
llars. Esperem que en els pròxims anys, en el marc del Green New 
Deal i amb l’ajut d’avenços tecnològics, la transició energètica acabi 
sent una realitat. Amb un nou model energètic podrem frenar el canvi 
climàtic i revertir les seves conseqüències, que ja hem vist com poden 
ser de nocives pel planeta i per a la nostra salut.

Ara bé, hem de posar-hi seny! No podem desvestir un sant per 
vestir-ne un altre. No s’hi val a plantejar macroprojectes fotovoltaics 

Plaques solars al centre cívic de Can Pau Raba. foto. Albert Llimós, El 9 Nou.
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que impactin de manera brutal sobre els ecosistemes naturals i sobre 
 l’activitat agrícola, i tinguin un greu impacte paisatgístic. Tenim alter-
natives per posar les plaques solars: als milers de metres quadrats de 
teulades dels polígons industrials i comercials, o als teulats de les ca-
ses a les ciutats, o al costat (o damunt) d’infraestructures ja existents. 
No és necessari destruir el valuós mosaic de camps, bosquets, marges 
i margues de la zona entre Manlleu i Torelló, per exemple. 

I en darrer lloc, però no per això menys important, fixem-nos en el 
model de consum. Ja hem vist que les males pràctiques amb animals 
salvatges, pel que fa a la cria i ús per a l’alimentació, pot portar greus 
conseqüències per a la salut humana. Però els problemes que genera 
l’actual model de consum van molt més enllà.

Encara que no mengem pangolí, l’actual model agropecuari no 
és gaire sostenible. Bàsicament, perquè requereix moltíssims recur-
sos naturals. Cap al 75 % dels recursos d’aigua dolça es dediquen a la 
producció agrícola o ramadera. El consum de carn continua creixent 
de manera exponencial i bona part de les superfícies de conreu estan 
destinades a produir aliment per al bestiar (soja, per exemple), per fer 
carn ràpida. Sovint, es destrueixen selves tropicals per guanyar hec-
tàrees conreables. És per això que, cada vegada més, s’aixequen veus 
que reflexionen sobre la necessitat de fer un canvi cap a una dieta més 
vegetariana, atès que la petjada ecològica d’un quilo de carn és molt 
elevada i, si la dieta es fa bé, no té per què ser perjudicial per a la salut, 
al contrari. 

A Osona, hem pogut comprovar com els problemes generats per la 
intensificació de l’activitat ramadera, i en concret del sector porcí, en 
els darrers anys —lluny de resoldre’s— s’han agreujat. Les aigües sub-
terrànies estan contaminades (cosa que ha comportat haver d’invertir 
milions en infraestructures i tractaments per garantir aigua potable a 
la població) i, a més, hem perdut un bé ambiental, social i cultural com 
eren les fonts. A part, amb la concentració de granges i escorxadors 
que tenim actualment, ens arrisquem a uns efectes devastadors per a 
l’economia de la comarca si arriba una nova pesta porcina, cosa que 
ens hauria de fer replantejar el model. 

Tot això, sense comptar el malbaratament energètic i la contamina-
ció i emissions de co2 que van associades al fet de transportar bestiar 
(viu o mort o en forma de carn processada) amunt i avall del planeta.

També transportem amunt i avall del planeta fruites, verdures i al-
tres aliments, perquè hem anat cap a un sistema globalitzat, que ex-
plota els petits productors i dona grans beneficis als intermediaris i 
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distribuïdors finals, en comptes de basar-nos en el consum de produc-
tes de proximitat i de temporada.

En aquest tema també la pandèmia ens hauria de fer obrir els ulls. 
Si les mesures sanitàries ens fan confinar i en moments concrets fan 
tancar fronteres, què millor que un sistema productiu propi fort que 
garanteixi l’autosuficiència alimentària i que pugui abastir fàcilment 
els mercats i les botigues de barri? 

I això no només val per l’alimentació. Val per l’abastiment de tot 
tipus de béns i serveis. És una mala estratègia si per determinats arti-
cles de primera necessitat hem de dependre de les importacions des 
de l’altre costat del món. Això, en situacions crítiques, no és operatiu 
i, en situacions «no crítiques», comporta alts costos de transport que 
porten associades ingents emissions de gasos d’efecte hivernacle. 

També aquí és molt important l’actitud i el compromís per part de 
la ciutadania, de cadascú de nosaltres. Estem en un moment crucial, 
en el qual podem decantar-nos cap a un «más de lo mismo» (o pitjor), 
i abocar-nos tots a comprar per Amazon (fins i tot les taronges de la 
Xina) i contribuir a fer que s’abaixin definitivament les persianes dels 
comerços del barri, o podem canviar de model de consum i valorar 
els productors i comerços de proximitat, estalviant tots els impactes 
negatius que acabem d’esmentar i reforçant la nostra comunitat local. 

Planta de tractament de purins de Sant Martí Sescorts (L’Esquirol). foto. Albert Llimós, El 9 Nou. 
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Amb relació al consum i a l’ús de materials, hi ha un altre aspecte 
que des del punt de vista de la sostenibilitat també és important tenir 
present i que també ha patit l’impacte de la Covid-19: els residus. 

Ja fa temps que està identificat com un dels principals reptes per 
fer front a la insostenibilitat de l’actual model depredador, segons el 
qual la humanitat consumeix en pocs mesos tots els recursos naturals 
de què disposava per a tot l’any, sense que el planeta pugui regene-
rar-se. El dia que entrem en dèficit el coneixem com a Dia de la Sobre-
capacitat de la Terra. Cada país entra en dèficit un dia o mes diferent. 

En els darrers temps, s’han fet avenços importants pel que fa a 
la gestió dels residus i, en especial, a l’economia circular, que té el 
propòsit de reutilitzar, reparar, compartir, llogar o reciclar materials i 
productes existents cada vegada que sigui possible. A la pràctica, com-
porta reduir els residus al mínim. D’aquesta manera, el cicle de vida 
dels productes s’allarga.

Doncs bé, arran de la Covid-19, en alguns àmbits com ara el sani-
tari, que amb anterioritat havien fet l’esforç de reduir la generació de 
residus, han vist com en creixia la producció exponencialment degut 
a la quantitat de guants, mascaretes, equips de protecció individual 
(epis) i vaixelles d’un sol ús, entre altres estris, que —com a mesura 
de precaució— s’han llençat sense poder plantejar el seu reciclatge o 
reutilització. Els protocols han estat molt estrictes per prevenir pos-
sibles contagis. És comprensible que s’hagi volgut anar sobre segur, 
perquè ens hi jugàvem la salut del personal sanitari i dels pacients. 
No obstant això, quan hagi passat la pandèmia, serà interessant revi-
sar-los, perquè probablement arribarem a la conclusió que en alguns 
casos s’hagués pogut fer diferent, sense risc per a la salut i amb menys 
malbaratament.

Malgrat que dolgui que s’hagi hagut de llençar tant, encara dol més 
quan veus que persones incíviques o inconscients o insolidàries han 
abandonat les mascaretes o els guants a la natura o a la via pública. En 
el primer cas, tot el que s’ha llençat s’ha gestionat adequadament, com 
marca la normativa. En el segon cas, quan aquests residus van a parar 
al medi natural, trigaran molts anys a desaparèixer. Això és injustifi-
cable i inacceptable.

Com dèiem al principi, tenim l’oportunitat de redreçar el rumb. 
Tenim moltes pistes sobre cap on hauríem de fer girar el timó. Si no 
ho fem, a la humanitat (o si més no, a una part molt important de la 
humanitat) ens espera un futur poc esperançador. 
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Recordo que a finals dels anys vuitanta vaig descobrir James Love-
lock i la seva hipòtesi anomenada Gaia (que pren el nom de la deessa 
grega que representa la Terra). Aquesta hipòtesi (que va ser secunda-
da per una biòloga referent per a molts de nosaltres, la Lynn Margu-
lis) diu que el nostre planeta es comporta com un superorganisme, un 
sistema altament organitzat, en el qual la vida s’autoregula mitjançant 
condicions com la temperatura, la salinitat dels oceans, la composició 
de l’atmosfera o els equilibris i relacions entre els mateixos organis-
mes que formen la biosfera. 

Ara no és el moment d’entrar en detalls, però sí que podem fer el 
paral·lelisme entre el superorganisme Gaia i el nostre propi organis-
me: quan nosaltres tenim febre sol ser perquè tenim organismes pa-
tògens (virus o bacteris) que ens estan provocant alguna infecció i el 
nostre cos reacciona combatent-los. Ara, Gaia (la Terra) té febre: la 
temperatura del planeta està augmentant. I això és degut a l’acció de 
l’espècie humana. Som com un virus per al nostre propi planeta. I amb 
el planeta malalt hi tenim molt a perdre (tant nosaltres com altres és-
sers vius amb qui el compartim). D’una manera o altra, Gaia, ens regu-
larà. Ja sigui a través de virus com el que actualment té la societat mig 
paralitzada o amb la pujada del nivell del mar o ves a saber...

Com diu el biòleg i investigador del csic, Fernando Valladares 
(2021),

[...] es mucho más barato prevenir que atajar pandemias. Dado que la 
causa de las pandemias se encuentra en la degradación de la naturaleza, 
la alteración de la biodiversidad y en general, de una relación tóxica con 
el medio natural, la principal prevención no es sanitaria, sino ecológica. 
Se calcula que los costes globales de prevenir pandemias estarían entre 
17 y 27 billones de dólares, mientras que los costes sólo de una pandemia 
como la covid-19 están entre 8 y 16 trillones de dólares. 

Com diu sovint Valladares, teníem la millor vacuna per a la Co-
vid-19; era un medi ambient en bon estat i la vàrem deixar perdre. Una 
natura ben conservada ens protegeix de zoonosis (malalties transme-
ses per altres animals) i també del canvi climàtic, de la contaminació 
atmosfèrica i d’altres impactes.

Acabo amb una idea, una imatge que em va quedar gravada d’una 
conferència de Lovelock: ens estem comportant com una manada de 
búfals que es dirigeix galopant cap a un penya-segat. Si ara comencem 
a girar el rumb (i això ell ja ho deia als anys vuitanta!), el gruix de la 
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manada podrà escapar-se de caure daltabaix (i sempre hi haurà els 
de la cua que no se’n podran sortir). Com més esperem, per més que 
intentem girar, ja no podrem evitar estimbar-nos. 

És imprescindible un esforç col·lectiu si ens en volem sortir.
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L’impacte social de la pandèmia. Els efectes 
invisibles de la Covid-19 i el repte de visibilitzar-
los. Relat de la resposta social a la pandèmia

Anna Rufí Vilà
Directora de l’Àrea d’Acció Social del Consell Comarcal  
d’Osona-Consorci Osona de Serveis Socials

Mercè Generó i Prat
Gerent d’Osonament

La xarxa d’atenció social d’Osona
Entre un 15 % i un 20 % de la població d’Osona està atesa per la xarxa 
d’atenció social. Els serveis socials d’Osona s’estructuren en les Àrees 
Bàsiques de Serveis Socials de Vic i de Manlleu, la Mancomunitat la 
Plana i el Consell Comarcal d’Osona (per la resta de municipis d’Oso-
na). Aquestes àrees s’organitzen per poder atendre el primer nivell 
del sistema públic de serveis socials. Garanteixen la proximitat amb 
la ciutadania i estan presents en els 50 municipis que configuren el 
territori, amb equips de professionals d’educació social i de treball 
social. Aquests professionals s’estructuren en quatre àrees de treball: 
Serveis Socials Bàsics; Acció Comunitària i Inclusió Social; Infància, 
Adolescència i Família, i Àrea de Promoció a l’Autonomia i Atenció a la 
Dependència. Aquests àmbits ofereixen una cartera de 27 serveis que 
donen atenció segons les necessitats socials. 

Tota aquesta estructura organitzativa es complementa amb la figu-
ra del personal tècnic i voluntari de les entitats del tercer sector. Són 
múltiples associacions i entitats de la comarca que amb la seva tasca 
diària contribueixen a un major benestar de la població d’Osona.

Prèviament a la pandèmia, tota aquesta xarxa d’atenció social es-
tava atenent de manera sostinguda diferents col·lectius en situacions 
problemàtiques que ja venien de la crisi del 2008. Cal destacar:

• L’envelliment de la població. Els serveis d’atenció domiciliària i 
la necessitat de serveis per atendre la franja de població de més 
edat es troben en constant creixement.
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• L’increment d’infants i adolescents en situació de vulnerabilitat. 

• Les situacions de fragilitat social cronificades. Les situacions de 
vulnerabilitat requereixen més intensitat d’atenció social i les 
persones que s’hi troben presenten més dificultats per sortir de 
la pobresa.

• La relació entre la feblesa de la xarxa familiar i l’increment de la 
situació de vulnerabilitat.

• Les famílies que acudeixen per primera vegada als dispositius 
d’atenció social per situacions de necessitat bàsica com alimen-
tació i habitatge. Són famílies treballadores amb contractes labo-
rals precaris i ingressos econòmics poc estables, que no els per-
meten fer front a les despeses bàsiques per viure.

• Les noves necessitats socials causades per problemes estructu-
rals com la falta d’habitatge accessible, ingressos precaris o ab-
sència d’ingressos i l’economia submergida. 

• A Osona hi ha una situació econòmica dual, producte de l’estruc-
tura de treball i l’econòmica pròpia del territori i que té uns efec-
tes directes amb les necessitats socials i l’atenció requerida.

El perfil de les persones ateses es pot resumir en:

• Famílies que acudeixen per falta d’ingressos, per finalització de 
les prestacions d’atur, d’estalvis, de subsidis o del suport de la 
xarxa familiar.

• Persones que necessiten activar un servei o una prestació de la 
cartera de Promoció a l’Autonomia i Atenció a la Dependència.

• Col·lectius més vulnerables: famílies monoparentals, persones 
sense xarxa de suport social, infants i adolescents en situació de 
vulnerabilitat social. 

Abans de la pandèmia, tota la xarxa d’atenció s’organitzava per po-
der atendre aquestes necessitats. Quan el 15 de març es va donar l’ordre 
de confinar la població, els serveis socials de la comarca van reorga-
nitzar l’activitat d’atenció social per atendre tothom qui ho necessités. 

D’un dia per l’altre, el confinament deixava moltes persones que 
acudeixen periòdicament als diferents serveis i recursos sense atenció 
social. 
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S’ha de tenir present que les conseqüències socials de la pandèmia 
provocada per la Covid-19 no són visibles a curt termini. Les necessi-
tats socials tenen poc reconeixement i es viuen de portes endins. Això 
ha dificultat la visibilitat de la tasca dels professionals de l’atenció so-
cial, que no ha tingut l’impacte mediàtic i social d’altres sectors.

En aquest context, un miler de professionals de l’àmbit social 
d’Osona va treballar per tal que les persones més fràgils tinguessin la 
cobertura bàsica.

Dispositius i serveis utilitzats per donar resposta a les neces-
sitats sorgides de la pandèmia
La xarxa es va organitzar per donar resposta als diferents col·lectius a 
través de diferents dispositius i serveis.

1. L’Alberg de Joventut de Vic
Es va convertir per dos mesos en un dispositiu d’atenció social i sa-
nitària: va acollir 28 persones amb Covid-19 que no podien fer l’aï-
llament a casa. Més tard s’hi van afegir les persones que sortiren de 
l’hospital després d’haver superat la malaltia i que necessitaven uns 
dies més d’aïllament. Un total de 8 professionals i voluntaris van aten-
dre aquestes persones.

Aquest dispositiu també va atendre les persones residents de les 
llars de la Fundació Sant Tomàs amb Covid-19, que havien d’estar se-
parades temporalment per evitar contagiar a la resta de residents.

2. L’Hotel Salut del Seminari de Vic 
Va donar resposta social a les persones que s’estaven recuperant de 
la Covid-19 després d’un procés d’hospitalització i no podien tornar 
al seu domicili per manca de suport o dificultats en l’habitatge. Es va 
poder obrir amb dedicació de personal de medicina i infermeria i un 
equip de voluntaris. També es va comptar amb el suport del personal 
de les tres abs de Salut (Vic Nord, Vic Sud i Centelles), mentre que 
Osonament hi va aportar l’equipament informàtic. S’hi van atendre 12 
persones i va romandre obert del 2 al 16 d’abril.

3. Casa d’acollida temporal
Es va habilitar una casa de colònies per atendre 28 persones que en 
el moment de la pandèmia dormien el carrer. Al mateix equipament 
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es va habilitar un espai per a dones en situació de violència masclista 
i els seus fills, que hi van poder estar fins que van trobar una sortida 
més definitiva.

4. Xarxa de distribució d’alimentació
Creu Roja Osona, Càritas i xarxes veïnals van atendre 2.500 perso-
nes en diferents punts de la comarca. Algunes ja estaven ateses per 
aquests equips, però altres eren persones que, d’un dia per l’altre, es 
van quedar sense ingressos i van necessitar un suport per poder obte-
nir productes alimentaris i productes d’higiene.

D’altra banda, es van repartir 1.500 targetes moneder per a famílies 
en situació de vulnerabilitat econòmica.

5. Atenció a infants i adolescents
Es va fer seguiment telefònic i presencial quan es requeria per atendre 
infants i adolescents en situació de risc social. També es va donar su-
port i eines a les famílies per fer més suportable l’aïllament.

A més, es va col·laborar amb les àrees d’educació per fer arribar 
ordinadors i connexions wifi a infants i adolescents que no en tenien, 
amb l’objectiu que poguessin seguir les classes de forma virtual.

6. Atenció a dones en situació de violència masclista
Es va prioritzar l’atenció telefònica a dones que necessitaven suport i 
orientació per fer front a situacions de violència i un canvi d’allotja-
ment. També es va fer un seguiment constant de totes les dones que 
tenien un dispositiu de telefonia mòbil, que permet que es posin en 
contacte amb personal preparat en cas d’urgència. Amb la pandèmia, 
es va duplicar la necessitat d’atenció. 

7. Atenció a persones en situació de dependència 
Les persones grans han estat el col·lectiu més vulnerable al llarg de 
tota la pandèmia i el que ha patit un efecte més devastador pel que fa 
a la qualitat de vida. 

A Osona hi ha 5.500 persones en situació de dependència. El 85 % 
d’aquestes són més grans de setanta-cinc anys. 

En aquell moment, unes 1.750 persones vivien en una residència i 
780 estaven ateses en dispositius d’atenció domiciliària o centres de 
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dia. La resta estava acompanyada per la xarxa familiar o per recursos 
de la xarxa informal.

8. Atenció domiciliària
Com es pot veure en el gràfic, la davallada de les persones ateses el 
mes d’abril és de gairebé 200 persones, però es va poder continuar 
atenent més de 400 persones. 

Figura 1. Persones amb Servei d’Ajuda Domiciliària a Osona. Any 2020

Malgrat les circumstàncies adverses, l’equip de professionals d’aten-
ció domiciliària es va reorganitzar i va fer un gran esforç per poder 
continuar atenent les persones en el seu lloc de vida. 

Els equips de centres de dia també es van reorganitzar per atendre 
les persones grans, donant eines i rutines per mantenir el màxim la 
mobilitat i la cognició.

9. Atenció telefònica
Totes les abs de serveis socials van habilitar punts d’atenció telefò-
nica i telemàtica per tal que la població es pogués posar en contacte 
amb els professionals. Es va fer un seguiment molt acurat a persones 
en situació de soledat a través de diferents estratègies per fer front a 

0 

100 

200 

300 

400 

500 

600 

700 

800 

2019 2020

668 652 656 657 644 628 616

597 592 605

438 466
522 535

594 601 605 611 600

540520 549 559 555

font. Dades de la Memòria 2020 de Serveis Socials del Consell Comarcal d’Osona.

gener febrer març abril maig juny juliol agost set. oct. nov. des.



55

la pandèmia. També es va habilitar atenció telefònica amb equips de 
psicòlegs especialitzats per atendre situacions de dol. Cal destacar la 
xarxa de voluntariat, que va posar-se a disposició dels professionals 
per atendre totes les situacions de vulnerabilitat que van aflorar amb 
la crisi sanitària.

10. Atenció residencial
L’àmbit residencial ha estat un dels sectors més afectats. A Osona hi 
ha 24 residències de gent gran, una residència per a persones amb 
trastorns mentals, dues residències per atendre persones amb disca-
pacitat psíquica, tres llars amb suport, tres centres d’atenció residen-
cial a menors i dos centres d’atenció a persones amb problemes de to-
xicomanies. En total, aquests centres atenien més de 2.000 persones. 

El virus va ser especialment virulent amb el col·lectiu de la gent 
gran. La mitjana d’edat és de vuitanta-tres anys i les persones solen 
conviure amb malalties. La seva fragilitat era extrema. La Covid-19 va 
colpejar les residències en un moment en què hi havia saturació hos-
pitalària, falta de material de protecció i falta de personal per contagi. 
Aquests factors van ser letals.

L’única forma que tenien les residències de protegir-se era tancar i 
aïllar les persones a les seves habitacions fins que no arribés el materi-
al de protecció necessari. A finals d’abril, ja es van començar a articu-
lar els protocols que establien els procediments per a la sectorització, 
és a dir, per trencar les cadenes de transmissió de la Covid-19 a les 
residències, i també a administrar els primers tests de detecció del 
virus. Això va suposar un abans i un després. Cal destacar, a més, que 
els equips directius i el personal de cures van realitzar un sobreesforç 
per atendre de la millor manera possible les persones que vivien en 
aquests equipaments. 

Igualment, es van poder articular els equips d’atenció residencials 
dependents dels Centres d’Atenció Primària (cap) per garantir una 
atenció sanitària. Aquests equips fins i tot van ser vitals per contenir 
la pandèmia i atendre les persones en el seu àmbit i prendre les deci-
sions més adequades. 

L’articulació d’un comitè de crisi format pel Departament de Salut 
i el Departament de Treball, Afers Socials i Famílies de la Generali-
tat de Catalunya i per professionals de l’àmbit social i sanitari també 
va contribuir a donar respostes a les inquietuds i necessitats de les 
residències. Així mateix, es van prendre moltes decisions en la transi-
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ció de les persones entre els diferents serveis i dispositius. Ara bé, la 
pandèmia va fer aflorar els problemes estructurals d’un sector que ar-
rossega unes condicions laborals precàries i un escàs reconeixement 
social. Tot plegat, va fer accelerar la necessitat de replantejar el model 
de cures de la població més fràgil.

També és important deixar constància de les conseqüències que ha 
tingut la Covid-19 per a la qualitat de vida dels residents i de les seves 
famílies. Les persones residents presenten una salut molt fràgil i un 
percentatge important, problemes cognitius. Per a aquestes persones, 
el contacte físic i la relació amb l’entorn són condicions bàsiques per 
mantenir un grau de benestar físic i mental. La pandèmia ho va alterar 
tot. Van ser moments molt complicats i van anar sorgint molts dilemes 
ètics. La frase que es repetia constantment, «la Covid-19 no els matarà, 
però sí que ho farà la tristesa», és d’una veritat punyent i, de fet, va 
estar present en totes les decisions que es van prendre.

El Departament de Salut i el Departament de Treball, Afers Socials 
i Famílies van classificar les residències en grogues, vermelles i ver-
des. Les grogues tenien almenys una persona resident amb Covid-19, 
però la situació estava controlada amb els aïllaments que garantien la 
protecció a la resta persones. Les catalogades com a vermelles eren les 
que tenien un brot actiu i requerien el màxim de protecció possible. 
Les verdes eres les que no tenien cap cas de Covid-19. 

A Osona, més de la meitat de les residències es van mantenir verdes 
en tot el període. Les que van passar algun període catalogades com 
a vermelles van poder salvar la situació un cop van ser sectoritzades i 
van prendre totes les mesures pertinents per evitar que el virus s’es-
campés. Això no hauria estat possible sense la implicació de les cúpu-
les directives i de les 450 professionals de cures que van vetllar les 24 
hores del dia per atendre les persones residents.

La implicació dels ajuntaments i la xarxa de voluntariat també va 
ser imprescindible per donar suport i acompanyar els professionals 
en la contenció de la crisi.

Un altre punt d’inflexió va ser l’inici de la vacunació a persones re-
sidents i professionals d’aquests centres a començament de gener del 
2021. Amb l’arribada dels vaccins, progressivament es van anar adap-
tant els protocols de contingència.
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Figura 2. Evolució dels contagis a les residències i a fora del 7 de març al 12 de 
desembre del 2020

Figura 3. Evolució del nombre de defuncions per Covid-19 entre el 7 de març i 
el 25 de maig del 2020 de la població de setanta-cinc anys i més en funció de si 
viuen o no en una residència
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Accions solidàries sorgides de la ciutadania
Cal valorar la gran tasca realitzada pel voluntariat així com la solidari-
tat de moltes persones que van posar el seu granet de sorra per acon-
seguir material de protecció per als serveis sanitaris o residencials. La 
comarca es va organitzar cosint mascaretes, confeccionant pantalles 
protectores o realitzant suport de tota mena.

Durant els mesos d’abril i maig del 2020, el pavelló municipal de 
Gurb es va convertir en un taller provisional de producció de bates 
d’un sol ús per al personal sanitari. En aquest període, persones vo-
luntàries i altres persones derivades d’ajuntaments o entitats socials 
van confeccionar 42.000 bates de plàstic que es van repartir entre els 
centres sanitaris, assistencials i residencials de tota la comarca.

Aquestes iniciatives es van convertir en un exemple de col·labora-
ció, lluita i treball en xarxa, que va permetre fer front a una greu situ-
ació sanitària i va deixar nexes i projectes de col·laboració presents i 
futurs. 

L’àmbit de la salut mental
Una altra dimensió de la pandèmia són els efectes sobre la salut 
emocional i la salut mental de la població. L’oms va alertar ja des dels 
inicis que l’impacte en aquest àmbit seria destacat i aniria aflorant en 
els pròxims anys. Des del primer moment, a Osona, la xarxa social de 
salut mental i addiccions va posar tots els recursos per tenir cura de 
les persones ateses a fi d’evitar un retrocés en la fase de recuperació: 
durant les etapes de confinament estricte, es van mantenir els serveis 
oberts amb atenció presencial, es va reforçar l’atenció domiciliària i 
es va adaptar l’activitat per poder oferir atenció telemàtica de forma 
individual o grupal.

Tot i el gran esforç fet pels professionals, no s’ha evitat el trenca-
ment de moltes trajectòries vitals de recuperació. El confinament va 
facilitar l’aïllament de moltes persones que, un any després, encara no 
s’atreveixen a reiniciar el tractament de forma presencial. També s’ha 
detectat un increment de joves en els serveis de recuperació d’Osona-
ment. 
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Figura 4. Percentatge de joves d’entre 16 i 30 anys que accedeixen als serveis 
d’Osonament 

font. Memòries d’activitat assistencial d’Osonament.

Conclusions
En resum, podem sintetitzar que la Covid-19 ha fet aflorar unes neces-
sitats socials que ja existien, molt invisibilitzades i a les quals s’haurà 
de donar resposta enfortint tota la xarxa d’atenció social.

Aquestes situacions es podrien resumir en:

• Un sistema social feble, poc estructurat i socialment poc reco-
negut.

• Una economia submergida que sustentava una part de l’econo-
mia de les famílies. S’ha evidenciat la precarietat econòmica de 
moltes famílies que sense aquests ingressos no han pogut fer 
front a les despeses bàsiques com l’alimentació. 

• Les cures són imprescindibles i no tenen el reconeixement so-
cial que mereixen. Aquesta pandèmia ha mostrat que hi ha una 
part de la ciutadania que requereix cura de: professionals de les 
residències, professionals de l’atenció domiciliària i cuidadors/
es formals i informals les 24 hores.

• Un model residencial obsolet i la necessitat de replantejar com 
es vol envellir i com es poden potenciar els serveis a l’entorn do-
miciliari.
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• Una fragmentació dels sistemes d’atenció social, salut i educació. 
Vestibulització d’uns sistemes per sobre d’altres.

• L’evidència de l’existència de molts infants i joves que no tenen 
les condicions materials i relacionals per encarar un futur millor.

• Problemes d’habitatge de la població.

• La fragilitat de la salut mental de la població.

Aspectes positius i reptes
• Ha quedat articulada una xarxa de 80 voluntaris i voluntàries.

• S’ha demostrat que davant d’una crisi les institucions i la societat 
són solidàries. 

• Transformació digital en els entorns de feina.

• Acceleració de la visibilitat dels problemes socials que ja existien 
i que necessiten resposta.

• Fortes aliances i cooperació entre institucions.

• Inversió social: no n’hi ha prou amb la solidaritat individual i ve-
ïnal. 

• Prevenció i atenció comunitària.

• Valorar les professions de cura i acompanyament a les persones 
en situacions vulnerables. 

• Necessitat que el sistema social sigui un pilar de l’estat del ben-
estar.
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Covid-19: la prova del cotó del sistema educatiu 
català

Jordi Collet Sabé
Sociòleg i vicerector de Recerca i Transferència de Coneixement  
de la uvic-ucc

1. Introducció
La tesi que defensa aquest breu capítol és que la Covid-19 ha estat, en 
relació amb el món escolar i educatiu en general i, probablement, amb 
molts altres àmbits socials, una mena de prova del cotó per avaluar-ne 
la capacitat de resistència, d’adaptació i de resiliència a un context 
altament complex. Els resultats d’aquesta mena de stress test els po-
dem resumir en una frase: el sistema escolar és poc sistema. Aquesta 
és, com a mínim, la conclusió a la qual podem arribar quan analitzem 
de manera longitudinal alguns dels principals esdeveniments que van 
ocórrer entre el març del 2020 i el juny del 2021. I ho fem des d’una 
perspectiva de desigualtats socials, educatives i digitals i tenint molt 
en compte els seus impactes educatius i socials en infants, joves i les 
seves famílies. 

2. Confinament social, confinament escolar
A principis d’abril del 2020, just tres setmanes després del confina-
ment total que es va decretar per tal d’intentar aturar l’expansió de la 
Covid-19, el govern va calcular que aproximadament 55.000 famílies, 
és a dir, més de 100.000 infants, no disposaven de connexió a Inter-
net per seguir les classes a distància que començaven a posar-se en 
pràctica. De cop, el confinament social havia esdevingut una apagada 
total per a, com a mínim, un 8 % de l’alumnat de primària i secun-
dària del país. De la resta no en sabíem gran cosa, però, de seguida, 
vam començar a veure com determinades escoles, força d’elles con-
certades i/o privades, engegaven classes en línia amb el seu alumnat. 
Una dinàmica a la qual, amb enormes diferències en la periodicitat, el 
plantejament, la pedagogia, l’efectivitat, l’edat dels infants..., a poc a 
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poc es varen anar sumant tots els centres escolars del país. A mitjans 
d’abril, el govern es compromet que, en pocs dies, arribaran els con-
junts d’aparells per permetre la connexió d’aquell alumnat que no en 
disposa. Així, el primer pas es va donar en relació amb l’accés a Inter-
net i, posteriorment, es van anar fent avenços pel que fa als dispositius 
per treballar i a com fer docència en línia de manera pertinent. Tam-
bé cal dir que determinades escoles i instituts, moltes en territoris 
complexos, van fer un esforç suplementari per deixar els portàtils del 
centre a tot l’alumnat, especialment el desafavorit. I ho van fer sovint 
saltant-se el confinament i, en alguns casos, en contra de les directrius 
del Departament. Aquí, els centres públics van demostrar entendre 
que no tenir accés a Internet ni a dispositius per treballar en temps de 
confinament era com voler fer deures a les fosques. Impossible. 

A mitjans de maig, el govern admet que les coses són més comple-
xes del previst inicialment i que només un 40 % de l’alumnat ha rebut 
la connexió a la xarxa necessària per seguir el curs. Com a mínim uns 
60.000 alumnes segueixen fora del sistema escolar. Quelcom que, com 
anirem veient, ens fa dubtar de si ens trobem realment davant d’un 
sistema capaç d’actuar com a tal, amb dinàmiques i processos sistè-
mics i estructurals. Una hipòtesi que es reforça quan diversos diaris 
es fan ressò que a principis del curs 20-21 encara trobem uns 7.000 
alumnes sense connexió i/o dispositius per seguir el curs. Però de mo-
ment només estem parlant de les mínimes condicions de possibilitat 
per al seguiment del curs: la connexió a Internet. No hem parlat ni de 
pedagogia ni d’ensenyament i, encara menys, d’aprenentatges. Així, en 
la recerca de Bonal i González (2020) es constata que en termes de 
desigualtats sempre plou sobre mullat i que

durant les primeres setmanes de confinament s’observa una acumulació 
de les desigualtats educatives [...] que es donen tant en l’aprenentatge 
formal (per la bretxa digital però també perquè la reacció de les esco-
les ha estat desigual) com en l’aprenentatge informal (intensitat i tipus 
d’activitats a què els infants i joves dediquen el seu temps) i en l’àmbit 
extraescolar ( joves de famílies més instruïdes en realitzaven més abans 
del confinament i les han mantingut amb major freqüència que aquells 
de famílies amb menor nivell formatiu).

Ras i curt. Les desigualtats afecten tant les condicions de possibili-
tat d’accés a Internet (connexió i dispositius per nombre de persones 
a la llar) com les activitats formals i no formals de l’alumnat, així com 
la reacció i els plantejaments pedagògics de les escoles, els possibles 
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suports familiars, etc. A tot, afecten. No en va, la conclusió de la recerca 
de Bonal i González, que compartim, és que la pandèmia el que ha fet és 
augmentar unes desigualtats tant en l’àmbit escolar com en l’àmbit no 
formal que abans ja existien. Les ha augmentat i les ha fet més fondes. 
Però el sistema (sic) educatiu va tenir, de nou, dificultats per afrontar 
estructuralment el curs 20-21 i, segons esmentava la Corporació Cata-
lana de Mitjans Audiovisuals a finals d’octubre,1 els 300.000 ordinadors 
anunciats per suplir aquestes desigualtats estructurals no havien arri-
bat encara als seus destinataris. I, com sempre, perjudicaven l’alumnat 
més desafavorit. Una afectació desigual en l’aprenentatge que la recer-
ca europea ja ha començat a analitzar. Els resultats semblen cada ve-
gada més concloents: en general, tot l’alumnat ha après menys durant 
la pandèmia. I aquell amb progenitors i entorns familiars més desafa-
vorits, encara menys. Augmentant, com hem dit, unes desigualtats de 
partida ja prou significatives. Vegem-les amb més detall. 

3. La Covid-19 i les desigualtats educatives
La recerca ha situat tres tipus de desigualtats en relació amb el fet di-
gital (Van Dijk, 2005; Beneyto, Collet, 2020; Bonal, González, 2020): 
d’accés, d’ús i d’acompanyament. La primera té a veure amb la man-
ca d’una connexió de qualitat i estable, i dels dispositius necessaris 
per poder accedir a Internet amb garanties. També inclou el nombre i 
l’estat d’aparells, en funció del nombre de persones de la llar. La des-
igualtat en l’ús té a veure amb (la falta) de coneixements per emprar 
correctament Internet i les múltiples aplicacions per fer videotruca-
des, que durant el confinament hem descobert: Zoom, Meet, Teams, 
Webnex, etc. Finalment, la desigualtat en l’acompanyament està rela-
cionada amb la manca d’espais i d’un ambient pertinents per treballar; 
de persones adultes que entenguin què vol dir fer classes i deures a 
través d’Internet, buscar informació, anar a les diverses aplicacions 
i emprar-les, etc. En definitiva, les desiguals condicions en l’acompa-
nyament i el suport en l’acompanyament als infants i joves en l’apre-
nentatge. El que ens comença a explicar la recerca és que, de fet, com 
a mínim durant el període març-juny del 2020, hi va haver milers d’in-
fants i joves que, vinculat a l’eix d’accés, d’ús o d’acompanyament, van 

1. <https://www.ccma.cat/324/els-alumnes-comencaran-classes-online-sense-te-
nir-els -300-000-ordinadors-anunciats/noticia/3056753/> 

https://www.ccma.cat/324/els-alumnes-comencaran-classes-online-sense-tenir-els-300-000-ordinadors-anunciats/noticia/3056753/
https://www.ccma.cat/324/els-alumnes-comencaran-classes-online-sense-tenir-els-300-000-ordinadors-anunciats/noticia/3056753/
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restar fora dels processos d’ensenyament-aprenentatge escolars i que 
es va generar un context de desconnexió escolar real i efectiva durant 
mesos per part de moltíssims alumnes. I, pel que fa a l’educació no for-
mal, habitualment el mateix col·lectiu va perdre les poques possibili-
tats que té de gaudir-ne. I tot això sense referir-nos als aspectes sub-
jectius que abordem en el següent apartat. Davant d’aquesta situació, 
que podem qualificar sense equivocar-nos d’emergència educativa, la 
resposta del Departament d’Educació va ser millorable i sobretot des-
igual, assenyalant allò que hem proposat com a hipòtesi general del 
capítol: que el sistema educatiu és (encara) poc sistema, poc estructu-
rat i poc sistèmic en les seves actuacions. 

Òbviament, en l’anàlisi de les polítiques públiques, un dels elements 
clau són els seus impactes (i no impactes). En aquest cas, podem dir 
que les conseqüències de les dificultats polítiques en el camp edu-
catiu, donat un context realment molt complex, són negatives en els 
aprenentatges i en la socialització. I, sobretot, són impactes negatius 
en les desigualtats preexistents i les seves conseqüències vinculades 
a la desafecció escolar, l’absentisme, el fracàs, l’abandonament escolar 
prematur, etc. Uns impactes que, com hem dit, se centren especial-
ment en aquell alumnat més desafavorit i/o en col·lectius vulnerables 
(nouvinguts, en risc d’exclusió social, amb necessitats especials, in-
fants del poble gitano, etc.). Emprant l’índex d’oportunitats d’apre-
nentatge que va construir la consultora gesop per a l’Ajuntament de 
Barcelona,2 podem dir que mentre que l’alumnat d’entorns vulnera-
bles va poder aprofitar el 58 % de les oportunitats educatives durant 
la pandèmia (seguiment del curs a distància, lliurament d’activitats i 
retorn dels docents, acompanyament escolar, etc.), l’alumnat no des-
afavorit va poder-ne aprofitar fins al 78 %. Aquests vint punts, altra 
vegada, mostren les dificultats del sistema (sic) educatiu per subvertir 
unes desigualtats preexistents que la pandèmia va agreujar, va apro-
fundir i va ampliar. 

4. La Covid-19 i el malestar emocional
Però la pandèmia no només va de desigualtats en l’accés, l’ús i l’acom-
panyament en l’àmbit d’Internet o de les desigualtats en l’aprofita-

2. <https://www.edubcn.cat/rcs_gene/extra/01_documents_de_referencia/infor-
mes/Informe_resultats_confinament_alumnat_vulnerable_maig2020.pdf> 

https://www.edubcn.cat/rcs_gene/extra/01_documents_de_referencia/informes/Informe_resultats_confinament_alumnat_vulnerable_maig2020.pdf
https://www.edubcn.cat/rcs_gene/extra/01_documents_de_referencia/informes/Informe_resultats_confinament_alumnat_vulnerable_maig2020.pdf
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ment de les oportunitats educatives i els aprenentatges. També va del 
terrible augment del malestar emocional entre infants, adolescents i 
joves que, altra vegada, visibilitza les dificultats per detectar, acollir i 
acompanyar la dimensió emocional, relacional i psicològica per part 
de les famílies, el sistema educatiu, el sistema de salut, la comunitat, 
etc. Com s’ha repetit a bastament, el nombre d’urgències relacionades 
amb els malestars emocionals greus ha augmentat prop d’un 50 %, 
per exemple en hospitals infantils com Sant Joan de Déu3; també van 
augmentar un 27 % els intents de suïcidis en joves durant el 20204 i 
ja són la primera causa de mort entre els joves de 16 a 35 anys. Davant 
d’aquestes xifres, que són la punta de l’iceberg i amaguen uns males-
tars emocionals molt estesos i sovint molt intensos, altra vegada la 
pregunta per la lògica sistèmica o no sistèmica de les nostres escoles, 
instituts, centres de formació professional, etc. es posa en qüestió. A 
part de les famílies, de qui és responsabilitat detectar aquests males-
tars, visibilitzar-los i garantir el seu acompanyament? Com ho podrí-
em fer perquè el sistema educatiu fos més sistèmic i menys arbitrari 
en la seva lluita contra les desigualtats socials i educatives i a favor del 
benestar emocional de tot l’alumnat? En el darrer apartat del capítol 
abordem algunes pistes en aquest sentit. 

5. Pistes per a un sistema educatiu més sistèmic
En aquest darrer apartat presentem vuit pistes que poden contribuir a 
construir un sistema educatiu més sistèmic, més estructurat i, sobre-
tot, més capaç de donar resposta tant a les desigualtats existents com 
a les noves desigualtats vinculades al món digital i a les necessitats de 
suport i acompanyament emocional i personal. 

a) En primer lloc, es proposa que, de manera ordinària i a tots els 
centres educatius, es construeixi un vincle personal i fort amb tot 
l’alumnat i llurs famílies. Massa sovint, l’escola i, sobretot, l’institut 
o el centre de formació professional coneixen poc l’entorn, la co-
munitat, les famílies i, de fet, el mateix alumne i els seus diferents 
contextos, facetes i realitats. I sabem per la recerca que sense vin-

3. <https://www.ccma.cat/324/augmenten-un-47-les-urgencies-per-trastorns-men-
tals-a-sant-joan-de-deu/noticia/3095848/>

4. <https://www.ccma.cat/324/els-intents-de-suicidi-en-joves-augmenten-un-27-
en-lany-de-la-pandemia/noticia/3092519/>

https://www.ccma.cat/324/augmenten-un-47-les-urgencies-per-trastorns-mentals-a-sant-joan-de-deu/noticia/3095848/
https://www.ccma.cat/324/augmenten-un-47-les-urgencies-per-trastorns-mentals-a-sant-joan-de-deu/noticia/3095848/
https://www.ccma.cat/324/els-intents-de-suicidi-en-joves-augmenten-un-27-en-lany-de-la-pandemia/noticia/3092519/
https://www.ccma.cat/324/els-intents-de-suicidi-en-joves-augmenten-un-27-en-lany-de-la-pandemia/noticia/3092519/
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cle personal i suport emocional no hi ha aprenentatges significatius 
(Coll et al., 2001) ni continuïtat educativa escola-família (Collet, 
Tort, 2017) ni possibilitats de detectar les necessitats emocionals 
de l’alumnat i trobar les respostes més adequades (Tarabini, 2017).

b) En segon lloc, i donat l’avenç cap a una societat de la informació 
que s’ha accelerat amb la pandèmia, cal reforçar de manera con-
tundent unes infraestructures digitals escolars febles. Començant 
per unes xarxes d’Internet a les escoles que són massa fràgils pels 
usos que se’ls reclamen avui (wifi), seguint pel nombre i el tipus de 
dispositius a l’escola i a casa, i acabant per unes formacions potents 
a alumnat, docents i famílies per poder acompanyar aquests pro-
cessos amb mirada pedagògica. 

c) Molt relacionat amb el segon punt, urgeix un treball crític al vol-
tant de les tic i el seu rol a l’educació. Un debat crític sobre quin 
és el «lloc» i l’encaix de les eines digitals en la docència presencial. 
I que asseguri que les tic esdevenen un aliat per a la millora edu-
cativa i no un peatge que cal acabar pagant només perquè són una 
novetat o «queden bé». Com s’ha demostrat a bastament per part 
de la recerca internacional, les tic, per elles mateixes, no milloren 
l’educació i només ho fan quan són part d’un projecte pedagògic 
clar i ben estructurat (Cuban, 2011).

d) Una quarta pista clau per a la millora de la sistematicitat del sis-
tema educatiu és la necessitat d’afrontar i compensar de manera 
contundent i sistèmica les enormes i creixents desigualtats socials 
que es manifesten a l’escola i l’institut, també en la dimensió en lí-
nia. No pot ser que, agafant com a indicador el nivell d’estudis dels 
progenitors, sigui tan fàcil predir els resultats acadèmics de l’alum-
nat i el seu nivell educatiu màxim. Cal que l’educació esdevingui 
un sistema que, de manera global i estructural, sigui capaç de sub-
vertir les desigualtats familiars de partida. Unes desigualtats que, 
com s’ha posat de manifest amb molta força en els darrers temps, 
deixen en no res el mite de la meritocràcia. Si l’alumnat no creix en 
un entorn educatiu realment equitatiu, totes les crides a l’esforç, la 
continuïtat educativa, etc. només són invitacions a seguir jugant al 
joc escolar amb les cartes molt marcades (Sandel, 2020). I a ningú 
li agrada jugar a cap joc quan saps que (gairebé) no tens mai opci-
ons de guanyar en funció de qui són els teus progenitors. 
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e) Dins d’aquesta estratègia sistèmica per a l’equitat, cal fer un esforç 
molt gran per donar suport a col·lectius específics amb necessitats 
determinades com ara l’alumnat nese o els infants amb progeni-
tors d’origen estranger o de minories; a la diversitat religiosa, se-
xual, etc. Si, com diu el decret de 2017 del Departament, l’escola 
inclusiva és l’eix central del nostre sistema (sic) educatiu, cal que 
aquest es concreti en una mirada d’atenció personalitzada univer-
sal i, alhora, pugui aportar suports específics a aquell alumnat que 
ho requereixi. 

f ) Una sisena pista clau per avançar cap a un autèntic sistema educa-
tiu, i no només escolar, és la proposta de l’escola a temps complet 
(Fundació Jaume Bofill). Una nova perspectiva que busca connec-
tar de manera coherent, estructural, estable i per a tothom el dins 
i el fora de l’escola. Cal que el que és formal i no formal estigui 
pensat, estructurat i plantejat de manera global i coherent a cada 
centre educatiu. Una mesura que, a més, evitaria molts dels debats 
estèrils sobre jornades (intensiva, extensiva, compacta...) i que per-
metria planificar un bon itinerari educatiu formal-no formal per 
a cada infant, cada adolescent i cada jove, amb fort vincle amb les 
famílies i la comunitat. 

g) En aquesta mateixa línia, proposem que es plantegi un nou rol per a 
Internet com a «espai» que pot contribuir a donar continuïtat edu-
cativa entre el que és formal (escola-Departament), no formal (ex-
traescolars, llengües, arts i música, esports, activitats de l’ajunta-
ment i les entitats) i informal (família, amistats, mòbil, Internet...). 
Internet no hauria de ser una cosa que «passés» a les escoles, ins-
tituts, família, amistats..., sinó una eina intencional d’educació i de 
cohesió social. Però perquè això s’esdevingui, una vegada més, cal 
que es plantegi com una peça dins d’un sistema global i coherent. I 
no com un esdeveniment davant del qual actuem de manera reacti-
va i parcial. 

h) Finalment, i a tall de conclusió, la darrera de les pistes és la necessi-
tat d’un plantejament global, sistèmic i estructural del sistema edu-
catiu que garanteixi, de facto i a cada territori, el màxim nombre 
d’oportunitats educatives de qualitat per a tots els infants i joves, 
amb especial atenció als més desafavorits. I això no es pot fer, com 
hem defensat al llarg del capítol, sense una estructuració coherent 
de les educacions formal i no formal amb l’objectiu de l’equitat. 
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La informació en temps de crisi:  
destriar el gra de la palla
Conversa sobre periodisme 

Agustí Danés
Director editorial d’El 9 Nou

Joan Serra Carné
Redactor en cap de Nació Digital

Les crisis acostumen a anar acompanyades d’incerteses. La complexi-
tat del moment que ens ha tocat viure, amb una pandèmia sobrevin-
guda que durant les setmanes de confinament domiciliari va arribar a 
aturar la major part de l’activitat quotidiana, va propiciar que tots ens 
féssim moltes preguntes sobre qüestions que, sovint, ni tan sols tenien 
resposta. O, almenys, no tenien una resposta clara. En aquest context, 
la fiabilitat de la informació és clau. En temps remoguts, les falòrnies 
i les llegendes urbanes troben un terreny adobat per germinar. Per 
aquest motiu, el periodisme té la missió de contribuir a destriar el gra 
de la palla. El director editorial del grup El 9 Nou, Agustí Danés, i el 
redactor en cap de Nació Digital, Joan Serra Carné, van conversar a la 
jornada Osona Debats sobre el paper present i futur del periodisme i, 
també, sobre el model dels mitjans de proximitat.

agustí danés (a. d.): Sempre diem que el periodisme està en crisi, 
però potser més que del periodisme en genèric la crisi ho és del model 
de negoci de les empreses periodístiques. No és el mateix. El periodis-
me durant la pandèmia ha passat un moment dolç. Hi ha hagut més 
demanda d’informació, fet que s’ha traduït en més trànsit a les webs, 
en més venda fins i tot dels diaris de paper —la dels periodistes era 
una activitat essencial i en els moments més crus de la pandèmia la 
premsa es va poder distribuir i vendre—, però, en canvi, els comptes 
d’explotació se n’han ressentit. És un sector estrany i el que ha passat, 
en realitat, és com una paradoxa. En altres àmbits no ha succeït així. 
En el sector agroalimentari, molt present a Osona, o en el de la distri-
bució, hi ha hagut més feina, s’ha treballat més i les empreses s’han 
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guanyat més la vida. En el sector del periodisme, en canvi, hi ha hagut 
més feina, s’ha treballat més, però els ingressos han caigut en picat.

joan serra (j. s.): És així. Podríem dir que amb la pandèmia, en 
relació amb el periodisme, ha plogut sobre mullat. És un sector que 
arribava a la situació de crisi tocat, perquè no ha trobat un model de 
negoci per poder evolucionar. Sabem de què hem d’informar, com vo-
lem arribar al lector, però no com fem rendible tot l’entramat neces-
sari per fer la nostra feina. No hi ha, per tant, una crisi del periodisme 
sinó de la indústria periodística. En aquest sentit, les tecnologies són 
un aliat per fer-la millor, la feina, però s’ha confós l’ús de les noves 
tecnologies per fer periodisme amb la substitució del periodisme. Fer 
periodisme no és el mateix que informar. Es pot informar a través d’un 
telèfon mòbil, però una altra cosa és que puguis fer periodisme només 
amb un telèfon mòbil. La diferència és substancial. Calen molts més 
elements: accés a les fonts, coneixement, context, trepitjar el carrer, 
background... i les xarxes ajuden a tenir accés a la informació, però 
una altra cosa és saber-la destriar, contextualitzar i aportar-la digerida 
al lector. Les indústries periodístiques, tant els diaris com les televi-
sions o les ràdios, han fet molta feina durant la pandèmia. Han sabut 
reorientar el focus. I l’audiència també s’ha disparat. En els primers 
mesos de confinament, a Nació Digital vam tenir la mateixa audiència 

Redacció de Nació Digital. foto. Adrià Costa.
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que l’octubre del 2017, però, en canvi, els ingressos es van desplomar. 
Hi havia molta informació i voluntat de consum del lector, però no 
hi havia anuncis i, per tant, tampoc ingressos. Aquesta és la paradoxa 
que troben els mitjans en plena pandèmia.

a. d.: Però, precisament per això, potser és un moment per reivin-
dicar l’ofici. Una de les reflexions que hem de fer sobre l’ús genera-
litzat de les xarxes socials i dels telèfons mòbils és que els periodis-
tes hem perdut el paper d’intermediació entre les fonts i l’audiència. 
Abans, érem necessaris. Ara ja no. L’exemple era Donald Trump, que 
va ser president dels Estats Units sense necessitat de fer una roda de 
premsa. Quan volia comunicar qualsevol informació feia un tuit i, 
com que tenia milions de seguidors, se saltava els intermediaris. Hem 
perdut aquest paper, i potser el de donar alertes d’un fet concret. Ara 
mateix, si aquí al Casino (l’espai on té lloc la conversa) hi ha un in-
cendi, qualsevol dels presents pot fer un tuit i donar la notícia, però 
els periodistes i els mitjans de comunicació, més enllà d’aquesta aler-
ta, podem conservar la bandera de la narració: per què s’ha produït? 
Tenien permís d’activitats? Hi havia extintors?... I reivindicar la feina 
professional. Ho podem explicar d’una altra manera. Si anem a Ikea 
i comprem un moble, fixant-nos-hi, potser som capaços de muntar-lo 
sense que ens sobri cap cargol, però per això no serem fusters i si, ara, 

Redacció d'El 9 Nou. foto. Albert Llimós.
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marxant d’aquí tu Joan punxes una roda del cotxe potser et veuràs 
capaç de canviar-la, però per això no seràs mecànic. Fer un tuit, per 
tant, no és ser periodista.

j. s.: Vivim una crisi de la indústria periodística, no del periodisme. 
En els darrers temps, han nascut iniciatives periodístiques de gènesi 
associativa i també projectes cooperatius. En aquest context de difi-
cultats, cal una reivindicació de la professió, perquè la crisi també ha 
concedit una oportunitat. Hi ha molts exemples de com fer bé la feina, 
de com aportar valor afegit o de narrar històries singulars. Quan hi ha 
homogeneïtzació dels continguts, i aquest és avui un dels grans mals 
de l’ofici, la singularitat és una riquesa. Aquest hauria de ser el camí: 
sortir de la informació repetida, que pots trobar a qualsevol mitjà. Els 
lectors volen històries singulars, ben explicades, no els mateixos con-
tinguts repetits una vegada i una altra a la televisió, a la ràdio o als di-
aris. Es tracta d’explicar la realitat des d’un prisma propi, amb textos 
ben escrits, documentats, amb les veus més idònies, i farcits de con-
tinguts, sense renunciar a la riquesa dels formats que ens ofereixen les 
noves tecnologies.

a. d.: De fet, els continguts dels mitjans cada vegada són més iguals. 
Això també va lligat amb la crisi. Desapareixen els corresponsals i, si 
els mitjans informativament s’alimenten de les agències, els continguts 

Redacció de Nació Digital. foto. Adrià Costa.
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entre uns i altres cada vegada són més iguals. Perquè la font és la ma-
teixa. El que pot salvar els mitjans és l’agenda pròpia. Parlar d’aquells 
temes únics. Per aterrar-ho a Osona, podem dir que la proximitat és 
un avantatge competitiu, perquè permet tractar un tipus de temes que 
són diferents dels generals. Pablo Iglesias s’ha tallat la cua i els mitjans, 
avui, parlen d’això, però El 9 Nou, també avui, parla d’altres temes i 
Osona.com d’aquesta jornada que estem fent ara al Casino de Vic.

j. s.: Singularitzar-se és capital. Els diaris han caigut en la dictadu-
ra del directe. Fem el mateix que les ràdios i les televisions: informem 
al moment i al detall, i ens oblidem de la profunditat o intentem fer-
ho compatible, i no sempre és compatible. Hem agafat el pitjor vici de 
les ràdios i les televisions: la lluita per l’audiència. Cada dia mirem les 
estadístiques. Si ho fem bé o no, no podem jutjar-ho només amb l’au-
diència. És només un apartat que audita la nostra feina, però no hauria 
de ser l’únic. L’altre gran perill, com dèiem, és l’homogeneïtzació dels 
continguts. Els diaris que són iguals als altres diaris no ofereixen cap 
incentiu al lector per obrir-lo al mòbil, a l’ordinador o comprar-lo al 
quiosc.

a. d.: Ara que surt la paraula mòbil també hem de dir que veure 
la tecnologia com una amenaça és estúpid. Internet és un tsunami i 
s’ha de surfejar l’onada per aprofitar els avantatges que té encara que 
sigui complex. N’hem de tenir una visió instrumental, de la tecnolo-
gia. I preguntar-nos en què ens pot donar avantatge. A El 9 Nou, per 
exemple, abans no podíem tenir un subscriptor de Corea del Sud o 
d’Alemanya, perquè físicament no li podíem fer arribar el diari amb 
immediatesa. Ara sí. I no només pels subscriptors, sinó per qui vulgui 
comprar un exemplar solt des de l’altra punta del món. Ara podem fer-
ho. I això ens ho permet la tecnologia.

j. s.: Hi ha una frase que sona molt tòpica, però no ho és tant: hem 
de fer el mateix periodisme de sempre, però amb noves eines. El pe-
riodista Albert Montagut, amb qui en molts aspectes no estic d’acord, 
però a qui reconec la capacitat d’haver estudiat l’ofici i que té una llar-
ga trajectòria al capdavant de diaris importants, com El Periódico, a 
banda d’haver integrat el gabinet de premsa de comunicació del Barça 
i, fins i tot, haver participat en la campanya de Manuel Valls a l’alcaldia 
de Barcelona, ha analitzat molt la professió. I Montagut explica una 
anècdota de la cobertura del funeral del president Kennedy. Hi havia 
centenars de periodistes acreditats a la cerimònia i un de Nova York, 
Jimmy Breslin del Newsday, acostumat a fer cròniques a Long Island, 
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quan el van enviar a Washington amb tota la resta de periodistes per 
informar del funeral presidencial, va saber trobar una mirada diferent 
de la dels centenars de companys que cobrien el mateix acte. No esta-
va acostumat a trepitjar catifes, però sí el carrer i, en lloc d’explicar el 
funeral des del mateix prisma que la resta, va desplaçar-se a Arling-
ton a explicar qui cavaria la tomba de Kennedy. I va conversar amb la 
persona que cavava la tomba del president. Ell tenia la millor història, 
perquè era diferent, era singular. La resta, explicaven el mateix.

a. d.: D’anècdota també n’hi ha una dels inicis d’El 9 Nou lligada 
als avenços tecnològics que permeten agilitzar processos. Ara no ens 
n’adonem, perquè estem connectats, perquè existeix el correu elec-
trònic i perquè la informació circula amunt i avall de forma instantà-
nia. Però això dècades enrere no era així. Jaume Espuny, que va ser 
director d’El 9 Nou i que abans havia exercit la corresponsalia al Ripo-
llès, explica que al principi, per fer arribar les notícies a la redacció de 
Vic, utilitzaven un mètode curiós: les picaven a màquina, les ficaven 
totes dins un sobre, anaven a l’estació de tren i preguntaven entre els 
passatgers qui baixava cap a la capital d’Osona. Quan en trobaven un li 
lliuraven el sobre i trucaven a Vic per descriure el missatger. Després, 
des de la redacció de Vic s’anava a l’estació a esperar-lo i recollir així el 
material. Això ja no ho recordem, i sembla prehistòric, però passava fa 
quaranta anys. I, quan mirem enrere, n’hi ha molts, de processos que 
s’han agilitzat. En el cas de la fotografia, per exemple. Abans es feia 
una fotografia, es revelava al laboratori, s’escanejaven els negatius... 
Això ha canviat tot. La tecnologia ha escurçat els processos.

j. s.: I tant, com sí. I no només això, sinó que la tecnologia permet 
enriquir les peces informatives com abans no ens ho havíem imaginat. 
A Nació Digital vam prendre la decisió, força abans que la pandèmia ho 
trasbalsés tot, que no ens convenia tant un periodista més fent política 
i que, en canvi, ens podia singularitzar més una figura especialitzada 
en periodisme de dades, formada i a plena dedicació. I la jugada ens va 
sortir bé, perquè fa molt temps que podem oferir articles que la com-
petència no fa. A Catalunya no hi ha gaire periodistes dedicats en ex-
clusiva al periodisme de dades. Un exemple recent. Tots plegats tenim 
la percepció que, a mesura que hi ha més persones vacunades contra la 
Covid-19, creix la sensació de seguretat, reduïm la circulació del virus 
i es redueix l’aparició de brots. Això, que és una percepció que respon 
al sentit comú, s’ha de certificar amb dades. Doncs ho vam aterrar a les 
dades, comarca per comarca, per veure si a partir de la vacunació acon-
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seguíem frenar el virus. I, creuant dades i analitzant-les, vam poder ob-
servar que quan s’assolia el llindar del 25 % de persones vacunades a to-
tes les comarques, queia en picat l’aparició de brots de Covid-19. Això, 
que un cop confirmat passa de percepció a certesa, respon a un estudi 
que, en el passat, hauríem dit que només podia ser científic i que, ara, 
és exclusivament periodístic. Quan abans parlàvem de noves eines per 
posar-les al servei del periodisme, ens referíem a coses com aquestes. 
En temps de crisi, la gent busca certeses i veritats. Aquesta ha estat una 
crisi carregada d’incerteses i les capçaleres que transmeten seguretat, 
rigor, proximitat i veritat, fan un viatge de complicitat amb el lector. 

a. d.: En aquest context, i per llençar un missatge optimista, un dels 
valors que ens queda és el de la firma i la capçalera. Les capçaleres es-
tan molt infamades. Al meu fill, quan em pregunta si crec que alguna 
notícia és certa o no, sempre li dic que es fixi en qui ho publica i qui ho 
firma. Hem d’aprendre a llegir notícies i no només a consultar titulars.

j. s.: De fet, la firma i la capçalera són dos elements que aporten 
seguretat. És com una vacuna. Si arriba al lector, però la informació té 
l’embolcall, la immunitat de la capçalera i qui la firma té credibilitat, 
el lector percep seguretat. És una bona manera de combatre el virus 
de les fake news.

Redacció d'El 9 Nou. foto. Albert Llimós.
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a. d.: És que el periodisme es pot adjectivar de moltes maneres: 
l’econòmic, l’esportiu, el científic..., però en el fons només n’hi ha un, 
que és el que s’ha fet sempre. El de preguntar i el de contrastar; el que 
és honest.

j. s.: Als periodistes ens ha passat de tot en els darrers temps, però 
hi havia coses que encara ens quedaven: la capacitat de sortir al carrer 
i explicar el que hi vèiem, i tornar a la redacció i discutir la informa-
ció per fer-la millor. I, amb el confinament, ens van prendre fins i tot 
això. No ens van deixar sortir al carrer ni anar a la redacció per fer el 
diari en equip. Tot i així, hem aconseguit continuar informant des de 
la proximitat, tot i no haver estat radicalment en la primera línia com 
metges, infermeres o mestres. Però el valor de la feina ben feta en cir-
cumstàncies complicades s’ha de fer valer.

a. d.: Sí, perquè haver mantingut el compromís amb els lectors ha 
exigit una cadena de complicitats molt àmplia que, en els moments 
més crus de la pandèmia, suposava un engranatge complex. I en el 
cas d’un diari de paper, per la distribució i la venda, encara una mica 
més. Ens flagel·lem molt, però hi ha compromisos que han funcionat i 
també els hem de posar en valor. En aquest marc, la proximitat també 
ho és un valor, perquè ens obliga a ser més exigents. El lector és pro-

El 9 TV. foto. Albert Llimós.
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tagonista i això requereix més rigor. El mateix lector és protagonista 
i, per tant, pot discutir una informació. L’anècdota de l’enterrament 
d’en Kennedy, que segur que és veraç, no tinc manera de contrastar-la, 
però si ara aquí expliquem qualsevol dada de Vic, les persones que 
ens escolten, i que són de Vic i que coneixen la ciutat, ens ho poden 
discutir. 

j. s.: Una persona d’una entitat que treballa amb infants en situa-
cions vulnerables m’explicava que havien fet el possible i l’impossible 
perquè aquests nens tinguessin ordinadors durant el confinament. 
Quan van aconseguir el centenar d’ordinadors que necessitaven per 
atendre tots els nens, i van accedir al primer pis per connectar el pri-
mer ordinador, van preguntar on el podien endollar. I els van respon-
dre: «Desendolleu la nevera». Aquesta és una realitat crua que hem 
viscut durant la Covid-19 que els mitjans de proximitat, els que han 
relatat la realitat viscuda i que treballen sobre el terreny, poden ex-
plicar. Els diaris hem obert una finestra a la realitat quan no es podia 
sortir de casa.
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Nota biogràfica  
sobre els i les ponents

Sandra Álamo 
Geògrafa per la Universitat de Barce-
lona (ub). Li interessa especialment la 
branca de la geografia humana aplicada 
i li agrada aportar una visió holística en 
la planificació i l’ordenació del territori. 
Després d’anys compaginant vida fami-
liar i laboral, va tenir l’oportunitat de 
participar des de l’inici en la creació de 
l’Observatori Socioeconòmic d’Osona, 
ara fa set anys, on continua treballant 
amb la voluntat de contribuir a la mi-
llora del desenvolupament econòmic 
sostenible i de la qualitat de vida de 
la comarca aportant coneixement a la 
presa de decisions.

Jordi Collet Sabé 
Educador social i sociòleg. Doctor en 
Sociologia. Professor titular de Sociolo-
gia de l’Educació a la uvic-ucc. Ha estat 
Visiting Fellow de l’Institute of Educa-
tion (University College London). Les 
seves línies de recerca són les polítiques 
educatives (locals); les desigualtats; els 
processos de socialització; les relacions 
escola, famílies i comunitat, i les creen-
ces religioses.

Agustí Danés Font 
Llicenciat en Ciències de la Informació 
per la uab, es va incorporar l’any 1999 a 
la redacció d’El 9 Nou, amb el qual col-
laborava des del 1992. En va ser cap de 
la secció de Política i Societat, director 
de l’edició d’Osona i el Ripollès i, ara, és 
director editorial dels mitjans del grup. 
Anteriorment també havia estat direc-
tor de la revista El Ter. És coautor, entre 
d’altres, del llibre Tots els colors de la 
llengua (Ed. L’Àlber) i ha col·laborat en 
mitjans com el diari Sport o Catalunya 
Ràdio.

Ramon Ferrer Gràcia 
Nascut a Berga l’any 1962, és resident a 
Vic des del 1980. Títol superior de Mú-
sica i Composició pel Conservatori Su-
perior de Música de Barcelona i màster 
en Musicologia i Pedagogia de la Músi-
ca per la uab. Des de l’any 2010 fins avui 
és el cap de programació de L’Atlàntida, 
Centre d’Arts Escèniques d’Osona (Vic). 
Anteriorment fou gerent de l’imac, 
Institut Municipal d’Acció Cultural de 
l’Ajuntament de Vic (2003-2009), direc-
tor de l’Escola Municipal de Música de 
Manlleu (1998-2002), creador i coordi-
nador de l’Aula de Música Moderna de 
l’Escola de Música de Vic (1998-2003) 
i professor de Llenguatge, Harmonia i 
Anàlisi al Conservatori de Música de 
Vic (1998-2003). En el vessant artístic, 
va ser compositor i productor discogrà-
fic de música pop amb el grup Duble 
Buble, entre d’altres, i ha fet música per 
a publicitat i espectacles teatrals (1982-
1992).

Bet Font i Montanyà 
Nascuda a Torelló (Osona) el 1964. Lli-
cenciada en Biologia per la Universitat 
de Barcelona. Compta amb trenta anys 
d’experiència en el sector del medi am-
bient i la sostenibilitat. Actualment és 
adjunta a la direcció de mercats i res-
ponsable de serveis al client a l’empresa 
Anthesis Lavola. Del 1999 al 2006 va 
ser diputada al Parlament de Catalu-
nya on, entre altres responsabilitats, va 
ser portaveu a la Comissió de Política 
Territorial i Medi Ambient. Del 2003 al 
2006 va ser secretària quarta de la Mesa 
del Parlament.

Mercè Generó i Prat 
Gestora i experta en relacions institu-
cionals. Des del 1984 ocupa la gerència 
d’Osonament, entitat que en els últims 
anys ha integrat tots els serveis comu-
nitaris de salut mental i addiccions a la 
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comarca d’Osona.  El 2015 va ser nome-
nada Osonenca de l’Any pels lectors del 
bisetmanari El 9 Nou. Membre del Pa-
tronat de la Fundació Tutelar l’Esguard, 
de la Fundació Areté, de la Fundació 
Sant Tomàs i del plenari del Centre 
d’Estudis Sanitaris i Socials (cess) de la 
uvic-ucc, entre d’altres.

Núria Macià 
Economista amb una gran vocació de 
servei. Fa més de vint anys que treballa 
en el desenvolupament local, primer 
en institucions d’àmbit català i des de 
fa tretze anys des del món local. En 
aquesta etapa vinculada al món local ha 
pres més consciència de la importància 
d’analitzar quantitativament i qualita-
tivament les dades i l’evolució del ter-
ritori com a base per prendre decisions 
estratègiques i, per això, en aquests 
moments des de Creacció, posa en el 
centre l’anàlisi qualitativa del territori.  

Rosa M. Morral Parente 
Llicenciada en Medicina i Cirurgia per 
la Universitat Rovira i Virgili i especia-
lista en Medicina Familiar i Comunità-
ria. Ha exercit de metgessa de família 
en diferents equips d’atenció primària. 
Del 2011 al 2014 va ser directora as-
sistencial d’atenció primària de la Ge-
rència Metropolitana Nord. Del 2014 
al 2018 va ser la directora assistencial 
d’atenció primària dels serveis centrals 
de l’Institut Català de la Salut (ics) a 
tot Catalunya. El 2018 va ser nomena-
da directora assistencial del chv. És 
màster en Atenció Primària de Salut i 
en Direcció d’Institucions Sanitàries, 
diplomada en Medicina de l’Ancià i de 
Centres Residencials Geriàtrics i tam-
bé compta amb un postgrau de Gestió 
de la Qualitat. Va ser la responsable de 
desenvolupar el Programa GeriàtrICS 
—el projecte de suport a la cronicitat i 
adequació de la prescripció als centres 

residencials geriàtrics— i ha format part 
del grup d’experts de la Comissió Eu-
ropea sobre Prescripció i Adherència al 
tractament.

Anna Rufí Vilà 
Directora de l’Àrea d’Acció Social del 
Consell Comarcal d’Osona-Consorci 
Osona de Serveis Socials. Treballadora 
social de formació, màster en Teràpia 
Familiar i màster en Gestió Pública per 
esade amb vocació de servei públic. 
Des de fa més de vint-i-cinc anys treba-
lla a l’àmbit de serveis socials a l’admi-
nistració local, a la comarca d’Osona, on 
ha viscut els canvis socials en primera 
línia. Els últims anys s’ha especialitzat 
en gestió organitzativa i en innovació 
per tal de poder estructurar des de l’ad-
ministració uns serveis socials moderns 
que puguin donar resposta a les neces-
sitats actuals i futures.

Joan Serra Carné 
Nascut a Roda de Ter el 1979. Periodista. 
Actualment és redactor en cap de Nació 
Digital. Va formar part de l’equip fun-
dador del diari Ara, del qual va ser cap 
de Societat i subcap de Política, i també 
va treballar a El 9 Nou. Col·labora en 
diversos mitjans audiovisuals, entre els 
quals TV3 i la Cadena Ser, com a analis-
ta en informació política. És autor del 
llibre Ada, la rebel·lió democràtica (Ara 
Llibres, 2016) i coautor d’Enemics ín-
tims (Pòrtic, 2021), Tota la veritat sobre 
Plataforma per Catalunya (Ara Llibres, 
2008) i El part dels comuns (Edicions 
Saldonar, 2017). També ha escrit Viure. 
Jo també tinc càncer (Editorial uoc, 
2016) i Històries In_dependents (2010).




